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Vás zve k návštěvě 

Kačenčiny pohádkové říše
www.orlickehory.eu
kacenka@destne.info
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INTERNET
- levné připojení k internetu od 190,- Kč měsíčně včetně DPH
- možnost denního tarifu: 25,- Kč pouze za den, který jste na internetu
- zkušební měsíc zdarma
- v ceně prostor pro webovou stránku 1GB, PHP, mySQL

TELEFON
- internet + telefonní linka v ceně internetu s výhodným voláním
- samostatná telefonní linka bez internetu za 50,- Kč měsíčně
- možnost zachování stávajícího telefonního čísla

+420 492 601 600
web: www.onet.cz
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Provozovatel vodovodů a kanalizací - 
Deštné v Orlických horách nabízí:

– realizace vodovodních a kanalizačních přípojek
– realizace septiků, žump, lapolů  a ČOV
– realizace úpraven podzemní vody na vodu pitnou,
 včetně úpravy tvrdosti
– realizace podzemních vrtů včetně vystrojení 
 k zásobování pitnou vodou
– odběr a laboratorní rozbor odpadní a pitné vody
– zkoušky vodotěsnosti nádrží a potrubí
– zpracování provozních řádů vodovodu, kanalizace a ČOV
– likvidace odpadních vod ze septiků a žump feka vozem

Sídlo:
Pražská třída 47/151, 500 04  Hradec Králové

Provozovna:
Jaroměř, Hořenice 45, 551 01

Tel. +420 491 433 057, mobil: +420 721 990 748
E-mail: vodaczservice@vodaczservice.com

Web: www.vodaczservice.com

 Zajišťování revizí
 Máte provedeny revize vyhrazených technických zařízení 

 dle aktuální legislativy?

 Hlídáte si zákonem stanovené lhůty?

 Pr Pr P ovádí vám je osoba, která k tomu má oprávnění?rovádí vám je osoba, která k tomu má oprávnění?r

 Ví Ví V te jaké jsou vaše zákonem stanovené povinnosti?íte jaké jsou vaše zákonem stanovené povinnosti?í

 Ty Ty T to starosti převezmeme yto starosti převezmeme y
 a zajistíme vše co je třeba v oblasti:
� revizí, kontrol a čištění komínů

 � revizí plynových zařízení a tlakových nádob
 � revizí elektro zařízení, spotřebičů a hromosvodů
 � revizí hasicích přístrojů a hydrantů
 � revizí a kontrol sportovních zařízení a dětských hřišť
 � požární ochrany a BOZP

 Právní služby
 Zastupování u Rozhodčího soudu
 Řešení pohledávek po splatnosti

 Pojišťovací makléř - pojištění

 Sjednání všech druhů pojištění firem a občanů
 Likvidace škod z pojištění
 Právní zastupování klienta při řešení sporů s pojišťovnami

Hradec Králové  500 02, Škroupova 957
Tel.:  495 534 455

www.proconsulting.cz

Smluvní partner obce Deštné v Orlických horáchrlických horách

Muzeum
archeologického experimentu 

v Uhřínově pod Deštnou 
a Archeologický skanzen 

Villa Nova Uhřínov

Vás zvou 
k návštěvě

Květen-červen, 
září-říjen: 
sobota 9:00-17:00 
neděle 9:00-15:00
Červenec-srpen:
denně od 9:00-17:00

Kontakt: 
villanova@seznam.cz, www.villanova.cz

+420 602 936 946

Zastupování před stálým Rozhodčím soudem 
při Hospodářské komoře ČR a Agrární komoře ČR.

Usilujeme o vytváření podmínek pro ochranu přírody 
v lokalitě Velká Deštná včetně ochrany přírody 

v oblasti hřebenů Orlických hor.

Realizujeme činnost pro rozvoj turistického ruchu 
v dané oblasti včetně preventivní činnosti a posky-
tování první pomoci návštěvníkům dané lokality.

Provozujeme turistickou útulnu pod vrcholem
Velké Deštné.

S P O L E K 
V E L K Á  D E Š T N Á

GEODETICKÉ PRÁCE
MICHAL ČERVINKA

WWW.GEODEZIECERVINKA.CZ

Hláska 36, 51601 Rychnov nad Kněžnou
Telefon: 608 135 850

e-mail: cervinka@geodeziecervinka.cz
Nabízíme: geometrické plány, vytyčování vlast-
nických hranic pozemků, geodetické práce pro 
výstavbu, práce pro obce a města a další služby. 

lyžařský vlek – sauna – krytý bazén – hřiště
rožnění – možnost autobusové dopravy – stravování

Deštné v Orlických 
horách

tel.: 494 663 246, 
733 375 040

www.ubytovani-destnecz.cz
penzionverner@seznam.cz

PENZION 
VERNER

Je  t u  k r á s n ě  i  k d y ž  p r š í !
DEŠTNÉ V ORLICKÝCH HORÁCH

5.–7. 8. 2016

 XXV. ROČNÍK 
TAVENÍ SKLA DŘEVEM
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Z obecního úřadu

Milí spoluobčané, 
otevíráte nové, jarní číslo Deštníku, první v roce 2016. V těch-
to dnech, zdá se, jsme nechali zimu definitivně za zády a byla 
to zima prapodivná. Blíž měla jistě k mizerné zimě nížinné 
než k pořádné horské, na kterou jsme byli zvyklí a kterou by 
jistě většina z nás uvítala raději. Tato letošní nadělala spoustu 
vrásek vlekařům, ubytovatelům i cestářům. Neustálé střídá-
ní počasí a teplot přinášelo více starostí než radosti. Letité 
zkušenosti a snaha ovšem pomohly vše zlé překonat a věřím, 
že konečné účtování se zimou 2015/16 bude kladné, jak po 
stránce finanční, tak hlavně pocitové a všichni na ni budeme 
nakonec vzpomínat v dobrém.

Poslední dny plné sluníčka a příjemných teplot nás nenechá-
vají na pochybách, že jaro je tu. Jaro procítěné vůní prvních 
květin, zpěvem ptáků i příjemnou energií rozlévající se po ce-
lém těle. Jaro, které nás nabudí a nakopne k novému životu. 
Jaro, které ale také přináší spoustu práce na zahrádkách, v sa-
dech i kolem domů. Práci, která pomáhá a dokresluje krásný 
obraz celé obce.

A tak bych Vám rád popřál krásné jaro, plné sluníčka, pozi-
tivní energie a čistoty v našem okolí, aby se nám v Deštném 
dobře žilo. 
 Jirka Beran

V práci nám pomáhá nová technika.
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Informace z obecního úřadu

Přijatá usnesení Ze Zasedání ZastuPitelstva obce

 Přijatá usnesení ze zasedání Zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách najdete 
na: http://www.obec-destne.cz/urad-2/zastupitelstvo-obce/
 usneseni-z-volebniho-obdobi-2014-2018/  

odPadové hosPodářství

 Máme tu jaro a s ním přichází na každého z nás, ať chceme nebo ne, tzv. „jarní úklid“. 
Proto se hodí připomenout pár drobností ohledně nakládání s odpady v naší obci.
 Poplatek
Zůstává na stejné výši jako v letech minulých, tedy 500 Kč na 
trvale žijícího občana a na jeden rekreační objekt (určený pro 
individuální rekreaci). Jeho splatnost byla k 31. 3. 2016, větši-
na z Vás řádně a v termínu zaplatila, což je skvělé a díky za to. 
Kdo opomněl, stále má možnost restík dohnat, a to zaplacením 
buď hotově na OÚ, nebo převodem na účet. Od dubna je třeba 
mít vylepenou známku na rok 2016, bez níž již nebude popelni-
ce vyvezena. Svozovým dnem je pondělí v lichém týdnu.
 Podnikatelé a právnické osoby si stejně jako v minulých letech uzavřou smlouvu pří-
mo se svozovou firmou, která jim buď nádoby vyváží, nebo odpad přímo sami odvezou 
na řízenou skládku.
 Bioodpady
Od dubna jsou opět k dispozici kontejnery na bioodpad. Od letošního roku jsme na-
výšili jejich počet na pět. Zůstávají na centrálním parkovišti a vedle fotbalového hřiště 
v prostoru bývalých tenisových kurtů (2), nově jsou umístěny kontejnery na Plasnicích 
a v Jedlové. Je možné do nich odkládat odpad rostlinného původu ze zahrad (tráva, 
listí, pohrabky, rozštěpkované křoviny apod.), nikoli dřevité zbytky a odpady z kuchy-
ní nebo stravoven. Vyváženy jsou nepravidelně, dle aktuálního naplnění, ale interval 
odvozu nepřekračuje 14 dní. 
 Kontejnerová hnízda
Kontejnerová hnízda na separovaný odpad zůstávají na stejných místech a jsou určena 
trvale žijícím občanům a chalupářům. A zde je hlavní problém. Kontejnery jsou dnes 
a denně zaplněny odpadem z podnikání, převážně stánků rychlého občerstvení a re-
staurací. Dle zákona o odpadech jsou právnické a fyzické osoby podnikající povinny 
uzavřít smlouvu na likvidaci odpadu se svozovou firmou a řádně likvidovat odpady 
za úhradu. Jejich povinností je prokazatelně doložit na obec, jakým způsobem odpad 
likvidují. To bude také vyžadováno a všichni, kterých se to týká, budou vyzváni k do-
ložení.
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 Vývoz kontejnerů není levná záležitost, a pokud bude tento trend pokračovat, tzn., 
budou nadále právnické a fyzické osoby podnikající, které neplatí odpadový poplatek 
v rámci naší obce, protože to zákon neumožňuje, „parazitovat“ na řádně platících ob-
čanech, nezbude nic jiného, než poplatek navýšit, a to si, myslím, nikdo z nás nepřeje.
 Sběrné místo
Sběrné místo za hasičárnou bude otevřeno každou středu  v čase od 15 do 17 hodin 
a v sobotu v době  od 9 do 10 hodin jednou za 14 dní (každý lichý týden). Na sběrném 
místě bude přednostně vybírán velkoobjemový odpad, který se nevejde do sběrných 
nádob, ale i tříděný odpad od občanů a chalupářů, kteří mají řádně zaplacen odpadový 
poplatek. Odpad zde můžou uložit i osoby podnikající a firmy v rámci naší obce, ovšem 
za patřičnou úhradu. 
 Nebezpečný odpad
Bude řešen mobilním svozem v sobotu 7. 5. 2016 v době od 9:45 do 10:10 hodin na 
sběrném místě za hasičárnou. JB

sběr PaPíru

 Od 11. dubna do 1. května můžete svázané balíčky papíru uložit na určeném místě 
v areálu školy.

úhrada faktur Za vodné a stočné

 Faktury za vodné a stočné bude možné uhradit v hotovosti na obecním úřadu  
26. dubna od 12 do 15 hodin.

Ze školy

divadlo šité na míru Pro... 
 V pondělí 25. 1. 2016 celý 1. stupeň ZŠ odjel do Dobrušky 
na divadelní představení „Kdo si hraje, nezlobí“. Hlavním 
představitelem byl Krejčík Honza, který spolu s loutkami 
a dalšími rekvizitami vedl hodinku plnou legrace, písniček 
a ponaučení. Nejprve jsme měli trošku obavy, že se spí-
še jedná o představení pro malé děti, ale písničky a různé 
ironické poznámky ke způsobu trávení volného času těch 
malinko starších, zaujaly i páťáky. Hlavním námětem totiž 
byla náplň volného času dětí, to že už neznají např. skákat 
panáka, chodit ven apod., že svůj volný čas tráví pouze 
u počítače, facebooku, televize...Myšlenka představení byla 
opravdu poučná. Vzal si to některý z diváků k srdci?

Obrázek loutky Špendlí-
ka nakreslil Jára Jirou-
šek 4. ročník
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 Reakce dětí: „...hlavně jsem se smál, když nám ukázal papírový notebook s novým 
názvem I-hruška...“; „...a dobrá byla písnička: Krejčík Honza zalátááá všechny naše 
kaťataáááá....“; „...škoda, že divadlo nebylo delší, to bychom se už nemuseli učit :-)...“
 JR

Předvánoční krňovice

 Ráno jsme vyjeli autobusem na výlet do Krňovic. 
V autobuse byla sranda. Vyprávěli jsme si veselé his-
torky a vtipy. V Krňovicích jsme šli ke skanzenu chvil-
ku pěšky. Za branou nás přivítala paní a odvedla nás 
do první chalupy, kde nás čekala výroba ozdob. Uvnitř 
bylo vše krásně vánočně vyzdobené. Začali jsme vytvá-
řet perličkové ozdoby ve tvaru hvězdičky. K výrobě jsme 
potřebovali perličky, tyčinkové korálky a tenký drátek. Byla to piplačka, ale všem se to 
povedlo. Paní nám ještě pustila film o výrobě různých korálkových ozdob.
 Potom jsme šli na prohlídku starého mlýna. Tady jsme se dozvěděli, jak mlýn fungoval. 
Při návštěvě roubené chalupy jsme poznali, jak lidé dříve slavili Vánoce a jaké měli vá-
noční zvyky. Tak například: měli vánoční stromek zavěšený nad stolem vzhůru nohama.
 Vánoční tradice ve skanzenu mě moc nebavily, ale výroba ozdobičky se mi moc líbila.                                                                                                          
 Iva Nastoupilová, 5. ročník

nejdelší souvětí Poskládané Z vyjmenovaných slov

 Sedmáci měli v rámci češtinářské rozcvičky za úkol složit souvětí, v němž použili co 
nejvíce vyjmenovaných slov. Takto se s úkolem vypořádala Terka Všetičková: Kobyla 
a býk bydlili v bytě v Přibyslavi, jenže byt byl malý, a tak ho vyměnili za obydlí poblíž Bydžo-
va, kde dříve bydlil hlemýžď, jenž chodil na byliny a býlí k vydře, která to býlí sušila na ná-
bytku v odlehlém bytě U Dobytka, neboť si nezvykla na vysoký mlýn, který vždy slyšela, i když 
se blýskalo, a proto se šla ubytovat k výru Zbyňkovi do dobytčí ubytovny, kde musela stále 
žvýkat žvýkačky, aby si zvykla na spolubydlícího Spytihněva Vyžli, který se stále zamykal 
v obavách z myší, sýkor a sýčků, proti nimž se chránil uschlým pelyňkem a syrovým sýrem!
 Vyznáte se v tom? Tak schválně: Kdo bydlel v Přibyslavi? Kde bydlel hlemýžď, než se 
přestěhoval? Proč vydra bydlela u výra Zbyňka? Kdo se bál myší? Ještě jste se neztratili? 
Máte velikou jedničku! LuHa

úsPěchy žáků naší školy

 Tramtadadá! I letos se deštenská slohová práce v soutěži Komenský a my neztratila 
a hrdě se uhnízdila mezi dvaceti nejlepšími pracemi z celé republiky. Zuzka Barthel-
dyová z osmé třídy tedy letos dosáhla hattricku, jelikož se do finále soutěže probojova-
la již potřetí. V tomto roce se věnovala zadané otázce, zda nás v budoucnu budou učit 
počítače. Co si myslíte vy? Souhlasíte se Zuzkou? 
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Zuzana Bartheldyová: Počítáme s počítači? A umí vůbec počítače počítat? 

    „Jedna plus tři jsou čtyři, odpoví Honzík paní učitelce. „Výborně, Honzíku, povídá mla-
dá blondýnka s ukazovátkem v ruce a usměje se. Jedna plus tři jsou…čtyři, čtyři, tak slyšíš, 
čtyři! Honzík jak zběsilý kliká myší na správné políčko ukazující se na monitoru. „Zase 
se ten křáp sekl“, ozývá se naštvaný dětský hlas z obývacího pokoje. „Vyhodím ho z okna, 
neřáda jednoho, jak mám asi počítat, rozmetám ho na cucky a už na to fakt kašlu“, křičí 
Honzík z plných plic. 
 Honzík je mimochodem můj bratr, který se chystá do první třídy. Už byl u zápisu. Takže 
mě to nutí se ptát, zda nás budou opravdu někdy v budoucnu učit počítače? Zajímavá 
myšlenka, ale také celkem děsivá. V dnešní době se jen málokdo obejde bez elektroniky, 
a už vůbec ne bez počítače. Lidská rasa je na počítačích závislá tak moc, že někteří jedinci 
by si běžný den bez něho neuměli představit. Používají ho vědci, učitelé, právníci, lékaři, 
bankéři i prodavači. Musím také přiznat, že na počítačích prostřednictvím internetu vy-
hledáváme opravdu hodně informací a je to mnohem rychlejší, než hledat v knihách. Na 
síti jen zadáte klíčová slova a už máte několik set informací na jednom místě. Usnadníte si 
tím práci a ušetříte mnoho času. 
 Jenže většina lidí tráví hromadu svých volných chvil právě na počítačích. To znamená, 
že ten ušetřený čas mnozí z nás pak stejně ztratí na facebooku a jiných rádoby komuni-
kačních serverech. Člověk potom nemá pomalu ani čas na normální běžné věci, jako třeba 
uvařit si čaj, přečíst si oblíbenou knížku, vyvenčit psa na delší dobu než jen na pět minut 
okolo paneláku nebo si jen tak vyjít s přáteli ven. Měli bychom ušetřeného času využívat 
rozhodně nápaditěji, protože ho je vskutku málo. 
 Jeden dobrý nápad vlastně mám. Bylo by dobré si zase zopakovat, jak je prima si s ně-
kým povídat, vyprávět, i jen tlachat, žvanit, či klábosit. Prostě sdělovat si něco vzájemně. 
To je něco úplně jiného, než jen sedět vedle sebe a psát si přes internet, nevidět ty šibal-
ské pohledy, pomněnkové oči, kukadla jako zrcadla nebo očka, z nichž netrpělivě koukají 
nejmíň dva tucty čertíků. Je mnohem lepší slyšet skutečný smích, tichý, potutelný, hu-
rónský, i jako když padá hrbatý ze schodů, než jen napsat „haha“ nebo kulatého žlutého 
smajlíka s rozcapenou pusou od ucha k uchu. 
 To nás nejspíš počítače nenaučí, i přesto, že nás vlastně už nějaký ten čas určitým způ-
sobem vzdělávají. Mám na mysli různé výukové programy, které znám ze školy. Je to pro 
nás zajímavé zpestření i dobré procvičení učiva. 
 Když jsem byla malá, často jsem nad tím přemýšlela, jaké by to bylo ve škole bez učitele. 
Zkuste si to představit také. Žádné komandování, malicherné poznámky v žákovské, na-
pomínání skoro za všechno, žádné čmuchání pečlivě ukrytých taháků, žádný zvýšený hlas, 
posílání za dveře, žalování rodičům a další věci, které někteří učitelé občas dělají. Také 
bychom mohli o hodinách jíst, žvýkat s otevřenou pusou, malovat si při hodině a povídat 
si. Uznejte, nebylo by to super? Jen by nejspíš zcela ztratil svou funkci důmyslný systém 
posílání tajných psaníček spolužákům a spolužačkám během vyučování. Horko těžko by 
k nám asi počítač přicupital, poklepal hříšníkovi na rameno a něco mu k tomu řekl. 
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 Nepochybně je počítač skvělá věc, ale je tak moc skvělá, aby mohla nahradit učitele? Já 
si myslím, že ještě ne, pokud vůbec kdy na tuhle otázku společnost odpoví kladně. Přeci jen 
je to umělá inteligence bez citů. 
 Učitelé jsou potřeba. Vesměs to jsou zajímavé osobnosti, které nás ve vzdělávání pod-
porují. I když se nám třeba nepovede písemka, tak nás dokážou povzbudit. Mně by třeba 
strašně chyběl hlas učitele a taky to obyčejné lidské vyprávění, někdy i diskutování o téma-
tu, které nás zajímá. Pro mě je učitel osoba, k níž bychom měli chovat respekt a úctu. Tím, 
co v životě dokázal, si získává u mě autoritu, a i když bych to asi jen tak nepřiznala, tak je 
to svým způsobem i někdo, na koho se mohu spolehnout. 
 Komunikace tváří v tvář mezi žákem a učitelem je pro mě nenahraditelná. Určitě nás 
obohacuje více než jen sezení u počítače. Když třeba něco nevíte, nechápete, jdete za uči-
telem, a ten vám to většinou vysvětlí tak, abyste to pochopili. Klidně i několikrát.  Ale po-
čítač?  Sice si zadáte do vyhledávače ta daná fakta, jenže vám toho vyjede tolik, že nevíte, 
co je to pravé. Bůh ví, jestli je to vůbec správně napsané. A jsme u toho. Nikdy si nemůžeme 
být jistí, jestli informace, jež najdeme na počítači, jsou správné. Můžeme si to myslet, to 
ano, ale představte si, když byste se chtěli dozvědět, kdo napsal Guliverovy cesty, a vyjelo 
by vám, že Karel a Josef Čapkovi. O prázdninách byste chtěli jet do hlavního města Ně-
mecka a zjistili byste, že je to Praha, možná i Brno, nebo možná Moskva? Úplná hloupost, 
ale jak si můžete být jistí? Nemůžete. Ledaže byste od toho počítače na chvíli odstoupili 
a šli pátrat v knihách nebo encyklopediích. 
     Kdyby nás opravdu s plnou parádou začaly učit počítače, učitelé by potom byli úplně 
zbyteční. Zbytečně by studovali, a diplomy a různá lejstra o tom, že mají hodnotné vzdě-
lání, by byla k ničemu. Počítače by naše pedagogy totiž nahradily. Pomalu by začala za-
nikat i další zaměstnání. Počítače by byly natolik inteligentní, že by fungovaly samy bez 
lidské ruky. Proč bychom tedy měli chodit vlastně do školy, když by z nás nic nemohlo být, 
protože by všechnu práci odváděly počítače? To by tedy ani člověk nemusel existovat. A to 
opravdu nechci, takže konec fantasy. 
     Shrnu to tak, že já bych místo pana učitele počítač mít nechtěla a myslím, že nejsem 
jediná. Počítač je jako oheň: dobrý sluha, ale špatný pán. A hlavně: učíme se zejména od 
toho, koho respektujeme, a já se bojím, že bych nikdy nemohla respektovat pouhý stroj.

Ráda bych Zuzce poděkovala za snahu vytvořit něco vlastního, přitom hodnotného, 
a ještě k tomu nad rámec svých školních povinností. 
 Tak jako každoročně jsme se na dramatickém kroužku poctivě připravovali na recitač-
ní soutěž Dětská scéna. Součástí přípravy vystoupení před publikem bylo krátké vystou-
pení v mateřské škole. Před samotnou soutěží jsme se zúčastnili nepostupové soutěže 
Rychnovský zvoneček, odkud si Kačka Štěpánová (7. r.) a Natálka Klárová (3. r.) přivezly 
vítězné zvonečky ve své kategorii.
 Na začátku března jsme se vypravili do Rychnova nad Kněžnou s přáním vybojovat 
alespoň jeden postup do krajského kola soutěže. Natálka Klárová se převtělila do zlaté 
rybky a toto přání nám na základě svého bravurního recitačního výkonu splnila. Kačka 
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Štěpánová v těžké konkurenci vybojovala čestné uznání. Velkým překvapením byl zisk 
čestného uznání Zuzky Meierové (2. r.), která na soutěži recitovala poprvé. Děkuji všem 
děvčatům za příkladný přístup k reprezentaci školy a těším se na konec dubna, kdy s Nat-
kou vyrazíme recitovat do pořádného opravdického divadla. Věřím, že si svou bezpro-
středností a přirozeným projevem získá i publikum hradeckého Divadla Jesličky. LuHa

noc s andersenem v číslech

 Letos se nocování ve škole pod záštitou knižního příběhu konalo již po šestnácté. 
U nás ve škole nocovalo letos 18 dětí, i když přihlášených jich bylo 22. Tentokrát se 
setkaly s Lichožrouty. Kolik dětí a dospělých se akce zúčastnilo a na kterých místech, 
spočítali hlavní organizátoři akce. Zde jsou výsledky:
 „Celkově v Noci s Andesenem 2016 nocovalo 1 633 registrovaných míst a 95 824 
dětí a dospělých. V České republice to bylo 639 knihoven, 582 škol, 90 míst v domech 
dětí, dětských domovech, u hasičů, salesiánů, skautů, junáků i maminek v soukromí, 
v divadlech, zoo, na tvrzi, v knihkupectví... Na Slovensku registrujeme 242 míst, v Pol-
sku 39, ve Slovinsku 11 a 30 míst po celém světě, a to zásluhou Českých škol bez hranic, 
českých krajanských spolků a několika velvyslanectví. Za všechny jmenujme zástupce 
ambasády Dánského království, švédského velvyslanectví v Praze a izraelskou amba-
sádu v Tel-Avivu a Bělehradě, zapomenout nesmíme ani na českou konzulku v Austrá-
lii... Úplně posledním registrovaným místem je České selo v Banátu.“ 
 Noc s Andersenem se již tradičně slaví nejbližší pátek narozeninám slavného po-
hádkáře. Myslím, že řeč čísel vysílá sdělení, že se na něj ve světě nezapomnělo.
  Zdroj: www.nocsandersenem.cz, LuHa

volba Povolání a PříPrava na Přijímací Zkoušky na střední školy

 Návštěva Úřadu práce – Ve čtvrtek 26. 11. 2015 jsme se žáky 9. třídy navštívili Úřad 
práce v Rychnově nad Kněžnou. Žákům se věnovala paní Mgr. Nora Martincová. Žáci 
si vyplnili test zájmů, podle kterého jim vyšla nabídka pro ně vhodných povolání. Dále 
se informovali o jednotlivých povoláních.
 V letošním roce si mohli žáci podat opět dvě přihlášky na dvě střední školy. Tři žáky-
ně konaly již v lednu přijímací zkoušky na grafické obory s talentovou zkouškou. Jedna 
žákyně byla přijata. Přijímací řízení na střední školy v řádném termínu se konají 15. - 
22.  dubna, na většině středních škol formou jednotných testů Cermat. Podle kladného 
výsledku přijímacího řízení, si žáci vyberou jednu školu, kam zašlou zápisový lístek. 
V letošním školním roce máme 10 vycházejících žáků 9. ročníku. Přejeme jim hodně 
úspěchů.     Lenka Hepnarová
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  vědomostní soutěže

 Dalšími vědomostními soutěžemi v letošním školním roce, které jsem pro žáky 
uspořádala byly: školní kolo Přírodovědného klokana, Zeměpisné olympiády a Bio-
logické olympiády.
 „Přírodovědného klokana“, konaného 15. 10. 2015 se zúčastnilo 13 žáků z 8. a 9. 
třídy. V této celorepublikové soutěži žáci řešili úlohy z přírodovědných předmětů – 
matematiky, fyziky a přírodopisu. Otázky byly rozděleny do tří kategorií od nejleh-
čích (za 3 body) až po nejtěžší (za 5 bodů). Za neřešenou úlohu žádný bod neztrá-
cel, za špatnou odpověď 1 bod ztrácí. Nejlepšími řešiteli byli: 1. místo: Martin Tomeš 
s 60ti body z 8. třídy, 2. místo Denis Berg s 57mi body z 8. třídy a 3. místo Kristýna 
Fidlerová se čtyřiceti dvěma body z 9. třídy.    
 Školní kolo Zeměpisné olympiády se uskutečnilo 26. 1. 2016. Zúčastnilo se ho se-
dmnáct žáků  v kategorii „A“ 6. třída, kteří měli za téma Obecná kartografie,  pro 
kategorii „B“, 7. třída bylo téma „Státy světa“ a  v kategorii „C“, 8.– 9. třída bylo téma  
„Kartografie, obecná fyzická geografie Evropy“. 
 Žáci měli za úkol vypracovat tři části. První částí byla práce s atlasem, druhou te-
oretický test a třetí byla praktická část a práce s mapou. Nejúspěšnějšími řešiteli se 
stali ze 7. třídy Kačka Špinlerová, Pavel Štěp, z 9. třídy Kristýna Fidlerová a z 8. třídy 
Zuzka Bartheldyová. Ti postoupili do krajského kola konaném v Solnici a získali tak 
ocenění za účast.
 Do školního kola biologické olympiády, které se uskutečnilo 12. 2. 2016, se letos za-
pojilo  celkem dvanáct žáků a žákyň školy. V kategorii „D“, 6. – 7. třída 6 žáků a v kate-
gorii „C“, 8. – 9. třída 6 žáků. Tématem letošní olympiády byl „Život v temnotě“. Žáci 
soutěžili ve třech částech. První částí byl test, druhou poznávání rostlin a živočichů 
a třetím úkolem byla laboratorní práce. Nejúspěšnějšími řešiteli se stala Tereza Vše-
tičková ze 7. třídy.  K postupu do krajského kola musela vypracovat vstupní labora-
torní úkol na téma „Pozorování žížal“.  To se koná 21. 4. 2016 v Kostelci nad Orlicí. 
Budeme jí držet palce a o výsledcích vás budu informovat v příštím čísle.   
 Lenka Hepnarová

sPortovní soutěžení a rePreZentace žáků školy ve školním roce 2015–16

 Přespolní běh
22. 9. 2015 jsme se  zúčastnili OP v přespolním běhu v Solnici. Naši školu reprezento-
valo 10 běžců. Největšího úspěchu dosáhl Roman Vaněk, který se umístil v kategorii 
na 5. místě, na trati dlouhé 1200 metrů.
 Ostatní závodníci se umístili na těchto pozicích:
– Kategorie II. dívky 1200 m: Agáta Christophová 11. místo, Tereza Stejskalová  
19. místo, Míša Netuková 28. místo, Iva Nastoupilová 33. místo.
– Kategorie II. chlapci 1200 m:  Roman Vaněk (5. tř.)  5. místo, Jára Jiroušek 14. místo, 
Erik Havelka 27. místo, Jan Všetička 33. místo, Jára Bašek 47. místo.



9

– Kategorie III. chlapci 1800 m:  Jakub Woth (7. tř.) 33. místo.
– Kategorie IV. chlapci 3000 m: Jakub Hájek (9. tř.) 20. místo.

 Okresní přebor ve florbalu 
Do letošního okresního kola základních škol ve florbalu jsme letos přihlásili 2 družstva. 
Hoši 8.–9. třída – kategorie IV. a dívky 6.–9. třída – kategorie IV.
 Družstvo IV. (H) tvořili chlapci z 6.–9. třídy. Hájek Jakub, Ziebell Vašek, Valášek 
Dominik, Štěp Jakub, Hutař Karel, Štěp Pavel, Bural Michal, Woth Jakub, Kleiner 
Kryštof. Pro velký počet družstev se nejdříve konalo okrskové kolo v Rokytnici v Or-
lických horách dne 18. 11. Ve skupině chlapci hráli proti Dobřanům 2:2, Rychnovu 
0:3 a Voděradům 4:0. Ve skupině se umístili na druhém místě a v okrskovém kole na  
5. místě a bohužel nepostoupili do okresního kola. 
 Děvčata hrála v Rokytnici 20. 11. v sestavě: Havlíčková, Špinlerová, Štěpánová, 
Kuzmová, Fidlerová, Veselá, Všetičková, Wiesnerová, Blahušová a Moravcová. Ze 
sedmi družstev skončila na krásném 2. místě, ale bohužel nepostoupila do krajského 
kola jako v minulých letech.
 Další sportovní akcí ke konci roku byl již tradiční turnaj ve stolním tenise. Zúčast-
nilo se 15 žáků. Na 1. místě se umístil Jakub Hájek, na 2. místě Vašek Ziebell a na  
3. místě Pavel Štěp. 

 Plavecký výcvik
V letošním roce opět pokračujeme v plaveckém výcviku žáků 2. stupně v Rychnovském 
bazénu. Žáci absolvovali 2 lekce na podzim a 2 lekce na jaře. Do plavecké štafety pořá-
dané plaveckým bazénem v Rychnově nad Kněžnou se pravidelně zúčastňuje družstvo 
6. třídy ve složení Kryštof Kleiner, Lukáš Dvořáček, Libor Dvořáček a Lukáš Szajko. 

 Lyžařský výcvik
Lyžařského výcviku se letos zúčastnila 6. a 7. třída a uskutečnil se druhý týden v lednu 
a zúčastnilo se ho 15 žáků. Družstvo lyžařů, které vedla slečna Havrdová, tvořili: Pavel 
Štěp, Michal Bural, Tereza Všetičková, Jakub Woth, Bětka Moravcová, Rozárka Bla-
hušová, Kryštof Kleiner a družstvo snowboardistů, Lukáš a Libor Dvořáčkovi, Lukáš 
Szajko, Dominik Tamáš, Míša Strnadová, Kačka Špinlerová, Kačka Štěpánová a An-
děla Wiesnerová  jsem měla na starosti já. Sněhové podmínky byly výborné.  V pondělí 
a v úterý jsme se věnovali technice lyžování a snowboardingu. Ve středu jsme podnik-
li běžecký výcvik na běžkách. Ve čtvrtek dopoledne jsme žákům uspořádali lyžařské 
závody. Obří slalom nám pomohla postavit lyžařská trenérka Radka Jakoubková na 
Martě I. Nejrychlejší z lyžařů byl Jakub Wott, ze snowboardistů Lukáš Szajko. V pátek 
jsme ještě pokračovali v procvičování techniky, jízdě v boulích, hlubokém sněhu a do-
konce i snowparku. 
 Lyžařský výcvik ve 4. a 5. třídě se uskutečňoval pravidelně každou středu v odpoled-
ních hodinách. Všichni žáci jsou již zkušení a šikovní a hodně se zlepšují.
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 Lyžařský výcvik v 1., 2. a 3. třídě jsme letos uskutečnili společně s paní uč. Han-
kou Brychtovou a za pomoci rodičů (paní Ruprechtové, Jirouškové, Přikrylové, pana 
Prouzy) ve čtyřech blocích, vždy v pátek celé dopoledne.  Se začátečníky jsme moh-
li využívat lyžařskou školičku, pokročilí lyžaři si troufli již na vlek. Ti nejzdatnější si 
troufli i na Martu I. a nakonec zvládli sjet všechny sjezdovky v areálu. K přesunu jsme 
využívali skibus a opět nám moc pomáhali někteří rodiče. Tímto velice děkuji paní 
Ruprechtové, Jirouškové, Stejskalové, manželům Cejnarovým, Štěpovým a všem dal-
ším, kteří alespoň trochu pomohli s organizací.

 Okresní kolo ve florbalu 3. – 5. třídy
OK se konalo v Dobrušce 31. 3. 2016. Naše družstvo pod vedením Karla Zachariáše se 
umístilo na 8. místě. 

 Okresní a krajské kolo v lyžování 7. 3. 2016 Deštné v Orlických horách
ŠSK při ZŠ a MŠ Deštné a AŠSK Rychnov nad Kněžnou uspořádaly v Deštném v Or-
lických horách 7. 3. 2016 okresní kolo a zároveň krajské kolo Královehradeckého kraje 
v lyžování.
 Závody byly uspořádány na závodní sjezdovce v areálu Sport – Profi Deštné v O. h., 
která je certifikovaná na republikové závody v lyžování a jezdí se zde i světový pohár 
ve skibobech.
 Na realizaci závodů se podílel oddíl lyžování TJ Sokol Deštné v O. h., který propůj-
čil časomíru a technické zázemí poskytl oddíl Skibob Dobruška. Disciplínou byl obří 
slalom. Jelo se jedno kolo.
 Celkem se závodů zúčastnilo 107 závodníků ze sedmnácti škol – 14ti základních  
a 3 středních škol.
 Vyhlášeno bylo prvních 6 závodníků v každé kategorii v jednotlivcích, první tři do-
stali medaili, diplom a věcné ceny. Závodníci na 4.–6. místě dostali věcné ceny.
Ve družstvech byly vyhlášeny první tři školy, které byly odměněny diplomem a pohárem.
 Poháry pro družstva věnovala AŠSK RK. Ceny byly zakoupeny ze zdrojů AŠSK RK 
a od sponzorů. Ceny zajistili: ZŠ a MŠ Deštné v O. h., Chládek a Tintěra Pardubice – 
stavby silnic a železnic, město Dobruška, SOU a SPŠ Nové Město nad Metují, Pekár-
na Klobas Dobruška, PROMA, Betostav – Roman Hercík, Hlavatý Dveře – montáž,  
Ryšavý Nové Město nad Metují, p. Zachariáš – chata Kristýna Deštné v O. h.  
občerstvení.

 Okresní a krajské kolo ve snowboardingu 9. 3. 2016 Deštné v Orlických horách 
O dva dny později se na tomto místě uskutečnilo okresní a zároveň krajské kolo ve 
snowboardingu pro rok 2016.
 Závodu se zúčastnilo 27 závodníků z pěti škol. Sněhové podmínky byly velmi dob-
ré, počasí také přálo. Večer připadlo 20 cm sněhu, sjezdovka byla dobře upravená  
a ztuhlá. Během dopoledne se ukázalo i sluníčko. Závod proběhl hladce, bez problémů 
a větších pádů. Většina závodníků závod dokončila.
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 Vyhlášení výsledků proběhlo krátce po dokončení závodů. Ceny byly rozdány prv-
ním šesti závodníkům v každé kategorii. Medaile pro vítěze poskytla AŠSK RK, ceny 
byly zakoupeny ze zdrojů AŠSK RK a od sponzorů - ZŠ a MŠ Deštné v O. h., Chládek  
a Tintěra Pardubice – stavby silnic a železnic, město Dobruška, SOU a SPŠ Nové Měs-
to nad Metují, Pekárna Klobas Dobruška, PROMA, Betostav – Roman Hercík, Hlava-
tý Dveře – montáž, Ryšavý Nové Město nad Metují. Všem sponzorům, organizátorům 
a organizacím děkujeme za možnost uspořádat pro děti tyto závody. 

 Mezinárodní turnaj ve florbalu Rokytnice v Orlických horách 23. 3. 2016
Dne 23. 3. 2016 se žáci 2. stupně zúčastnili již 10. ročníku mezinárodního turnaje ve flor-
balu v Rokytnici v Orlických horách. Přítomno bylo 5 týmů ze 4 škol. Rokytnice v Orlic-
kých horách 2 družstva, Slatina nad Zdobnicí a Wilkanow z Polska.
 Naši školu reprezentovali: Jakub Hájek, Vašek Ziebell, Pavel Štěp, Michal Bural, Ja-
kub Woth, Kačka Štěpánová, Zuzka Bartheldyová a Maruška Havlíčková. Obsadili jsme  
4. místo.  Lenka Hepnarová

Z kultury 

divadelní sPolek kačenka

 Vrcholem divadelní sezony byl i letos tradiční maškarní ples. Ač nebyl tentokrát ho-
tel Orlice zaplněn tak, jak by mohl být, na zábavě v sále se to nijak neprojevilo. Parket 
patřil maskám, mezi nimiž dominovaly postavy známé z klasických i nejnovějších po-
hádek: vedle Berušky s Ferdou mravencem tančili Mimoni a trio Slunečník, Měsíčník 
a Větrník se svými protějšky. 

 K poslechu i tanci hrála skupina GRADACE, která ochotně vyhověla všem individu-
álním přáním. Nechyběla ani bohatá tombola. 
 Na domácím podiu již sice divadelní sezóna skončila, ale pro ty, kteří dosud nestihli 
žádné ze zimních čtvrtečních představení, tu jsou v nejbližší době ještě tři možnosti.  
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 Na jaře budeme účinkovat na festivalu Šubertova Dobruška a přidáme ještě dva vý-
jezdy: 13. května do Solnice a 29. května do přírodního divadla na hradě Skuhrov nad 

Bělou. Uvítáme, pokud nás kromě domácích diváků přijdou podpořit i někteří Dešte-
ňáci. Těšíme se na Vás! DS Kačenka

školní Ples

 Dne 19. 2. 2016 jsme se sešli na Školním plese. Letos poprvé v tělocvičně školy. 
K tanci a poslechu nám opět hrála hudební skupina Styl. Předtančení jsme vyměnili za 
kvíz z učiva žáků osmé třídy a všichni jsme se u toho pobavili. 
 Děkujeme všem sponzorům, kteří nám přispěli do naší bohaté tomboly a škole za 
zázemí. Hana Ruprechtová

muZejní vlastivědné středy

 Stalo se již tradicí, že se v zimním období svítí v muzeu každou středu do pozdních 
nočních hodin. Je to již po několik let a důvodem jsou  Muzejní vlastivědné středy. 
A protože je zima za námi, je možné se podívat zpět. 
 První z večerů byl zahájen dne 20. 1. 2016 dr. Petrem Rybářem. Tento cestovatel, 
ekolog, spisovatel a skvělý řečník patří mezi naše stálé příznivce. Pan Rybář letos začí-
nal i končil náš cyklus. Prvá z našich přednášek byla věnována Laponsku – zemi obý-
vané  kmeny Sámů, jejíž převážná část leží za polárním kruhem Norska, Švédska a Fin-
ska. Nedotčená snová krajina s ekologickým komentářem dr. Petra Rybáře okouzlila  
každého. 
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 I při druhém setkání byl náš pohled zaměřen na sever. Tentokrát ne na sever Evropy, 
ale Ameriky.  Pan Roman Kuzník  nás ve své přednášce „Západní Kanadou z Vancou-
veru po Yukon“ zavedl až k ložiskům zlata na Yukonu. Pan Kuzník se ve své přednášce 
nedíval jen na přírodu, ale také na život lidí v Kanadě a srovnával jej s životem u nás.  
 Mezi naše příznivce patří i filmový historik dr. Pavel Taussig. Navštívil nás již ně-
kolikrát a vždy posluchače přišpendlil k židlím. I tentokrát tomu nebylo jinak. Středa 
3. 2. 2016 patřila přednášce o  Hugo Haasovi. K tomu není co dodat. Ovšem mnozí jej 
vnímáme jako ryze českého herce, ale Hugo Haas dosáhl velkých úspěchů i v emigra-
ci, kam odešel po okupaci. Pan dr. Taussig dokázal najít  i velmi zajímavé maličkosti 
z mistrova života.
 Dalším středečním hostem byl astronom Radek Mrllák. Poprvé při našich setká-
ních jsme si povídali o vesmíru.  Název přednášky  „Svět Slunce a hvězd“ jasně určil 
široké téma příspěvku. Skvěle připravená prezentace, vynikající řečník s obrovskými 
vědomostmi o tématu pro obyčejné smrtelníky na hranici porozumění.  Budeme se tě-
šit na další setkání nad hvězdami v příštích letech.
 Mezi naše tradiční přednášející patří královehradecký badatel Vladimír Socha. Jeho 
pohled je zacílen na svět dinosaurů. Pan Socha se tomuto tématu věnuje s vervou a pat-
ří k předním popularizátorům svého oboru. Tentokrát nám představil teorie o důvodu 
vyhynutí dinosaurů. Tato přednáška ze dne 17. 2. 2016 byla hojně navštívena a vytvo-
řila se velmi živá a přátelská atmosféra.
 Ve středu 24. 2. 2016 k nám zavítala další tvář známá z televizní obrazovky – genea-
log Helena Voldánová z České genealogické a heraldické společnosti v Praze. Známe 
ji z pořadu Tajemství rodu. Mezi nás zavítala, aby nás seznámila s postupy, jak sesta-
vit vlastní rodokmen. Byli jsme překvapeni, kolik lidí z našeho okolí rodokmen sesta-
vuje, a tak se diskutovalo nad konkrétními problémy. Velký zájem pak byl o databázi  
legionářů.  
 Českoslovenští legionáři – to bylo téma další přednáškové středy (2. 3. 2016). Na-
ším hostem byl pan Radek Vorel z Československé obce legionářské z Hradce Králové.  
A s sebou přivezl i dalšího člena obce – vzácného člověkaa příznivce našeho muzea 
historika dr. Jaroslava Šůlu. Pan Vorel ještě přidal do svého vozu  výstavu a sám se 
převlékl do legionářské uniformy používané v Rusku. Hlavu mu ozdobila pověstná 
papacha. Zájem posluchačů byl značný a hned tři přítomní se mohli pochlubit před-
kem-legionářem: Doris Remešová, Vlastimil Zahradník a Václav Vojtěch. Tentokrát 
se přednáška opravdu protáhla.
 Ve středu 9. 3. jsme opět cestovali. Tentokrát ne v čase, ale v prostoru. Pracovník 
ZOO Dvůr Králové Tomáš Hajnyš nás zavedl do Albánie - země hor a divokých řek.  
Byl tam ještě v době, kdy země byla ještě stabilizovaná, krajina romantická a lidé na 
venkově se srdcem na dlani. 
 Přednáškový sál se naplnil k prasknutí na přednášku pracovníka Muzea a galerie 
Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou – Terezy Zemánkové. Řeč byla o krasových 
jeskyních  Orlických hor. Slečna Zemánková je křehká dívka, a tak by člověk čekal 
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poněkud jiné koníčky. Ale opak je pravdou. V Orlických horách je řada jeskyní a do 
některých jsme se v projekci přednášející i podívali. Žel do většiny z těch opravdu zají-
mavých se běžný smrtelník nedostane.
 Již tradičně je velký zájem o přednášky pana Jana Hlaváčka. Tentokrát jsme si ne-
povídali o elektrifikaci, ale o na sníh bohatých zimách v Deštném a okolí. Je až neuvě-
řitelné, kolik bývalo sněhu a co fotografií se podařilo panu Hlaváčkovi nashromáždit.   
Posluchači  jen nevěřícně kroutili hlavou a srovnávali s hořkou realitou posledních let.
 V poslední přednášce letošního zimního cyklu nás dr. Petr Rybář zavedl opět na se-
ver. Do země jezer a lesů, do Finska. Díky filmu jsme mohli s přednášejícím projít kus 
Vlčí stezky po Karelské zemské šíji. Nedozírné lesy, jezera, houby a nějaký ten komár. 
Kdo by nezatoužil se tam vydat.
 Letošní zimní  Muzejní vlastivědné středy skončily. Navzdory tomu, že do Deštného 
přijíždějí přednášet opravdu významní badatelé, chodí na přednášky málo místních. 
Vše je vždy spojeno s nějakým úsilím a je smutné, když v řadách posluchačů nenalé-
záte známé tváře. A tak bychom chtěli poděkovat stálým posluchačům, protože bez 
zpětné vazby se špatně pracuje. Těšíme se na další setkání. Bohumír Dragoun

Podhorský PenZion 
 Teď nemám na mysli ubytovací zařízení, nýbrž lehce načernalou komedii Lumíra 
Kubátka, kterou tu v pátek 11. března uvedl Ochotnický spolek Jeleni z Horního Jelení. 
Divadelní hru s názvem Podhorský penzion aneb „z malé hádky velká sázka“. 
 Hostující ansámbl v hasičské zbrojnici sehrál příběh dvou rozhádaných snoubenců 
a jedné velké sázky. 
 Dvojice těsně před zásnubami se příšerně pohádá a následně i vsadí o to, že ON se do 
příští neděle třikrát zasnoubí. A právě v malém podhorském penzionu Pod pařezem se 
ON snaží získat nevinné oběti svolné k zásnubám, zatímco ONA se mu jeho plány snaží 
překazit. Dochází i k záměně osob, ON je dokonce chvíli považován za milionáře a sličný 
personál penzionu včetně vdoviček shánějících náhradního manžela se mu snaží vetřít do 
přízně. Ovšem ne na dlouho...
 Viděli jsme situační humor plný proměn, překvapení i zklamání. Rozuzlení, které 
mělo pro někoho happy end, pro někoho nečekaný závazek na celý život. LZ

velikonoce

 Chtěl bych Vám přiblížit jeden příběh, který se skutečně stal. Je na velikonoční téma. 
Tématem Velikonoc je kříž. Jsou to obyčejně dva kusy dřeva, více či méně umělecky 
zpracované, spojené tak, aby jedno břevno bylo vodorovně a jedno svisle. Můžeme ho 
vidět nejen na kostelních věžích, ale také na autech zdravotní služby a v neposlední 
řadě jako ozdobu na krku. Co se však za křížem skrývá, už bývá často zahaleno tajem-
stvím. Kříž je původně mučící nástroj, který používali staří Římané k popravě neřím-
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ských občanů. Ani jako první, ani jako poslední zemřel na kříži Ježíš Kristus, kterému 
se křesťané klaní, protože je Bůh. Ještě za života řekl, jak mají jeho následovníci žít. 
„Ber na sebe každý den svůj kříž a následuj mě.“ Co to znamená nést kříž ve svém živo-
tě? Chtěl bych to přiblížit na příběhu z filmu Do you belive? Děj se odehrává v jednom 
americkém státě, kde se v jednom městě na vysokém mostě potkají dva mladí lidé, kte-
ří chtějí skončit život skokem dolů.  Ona má všechno, pěkný byt, vybavený, ozdobený 
uměleckými díly, ale je sama a její otec ji nechce ani vidět, protože k tomu má vždy 
nějakou výmluvu a ona mu to neřekne, ale vnitřně tím velmi trpí a život pro ni ztrácí 
smysl. On se nedávno vrátil z války, ze které si nese trauma. V noci se budí hrůzou a je 
potom nebezpečný pro své okolí. Ztrácí nad sebou kontrolu a může nechtěně ublížit 
i blízkému člověku. Ve válce nedokázal riskovat svůj život pro svého kamaráda a on při 
útoku nepřátel zahynul. Má pocit, že se nedokáže vrátit do normálního způsobu života 
a chce to vyřešit jednou pro vždy. Co má ONA a ON společného? Vraťme se ke kříži. 
On je pouze symbolem všeho těžkého čím musíme projít. Když to uneseme, s pomocí 
druhých lidí a Boží, je to vždy radostné. Kéž bychom se více zajímali o „kříže“ jedni 
druhých a nestyděli se za ně. Není se za co stydět. Je třeba „kříž“ sdílet s druhými, 
aby byl lehčí. Vždyť to platí i obráceně. Sdílená radost je dvojnásobná  radost. Sdílená 
bolest se naopak dělí na více osob, a je tedy lehčí. 
 Jak končí příběh? Naštěstí přijde happyend. ON ji na mostě pozve na kafe a ONA to 
přijme. ONA v něm konečně najde někoho, kdo o ní má skutečný a opravdový zájem 
a ON v ní najde někoho, koho ve skutečnosti zachránil, a nebál se přitom riskovat od-
mítnutí. Tomu já říkám reálné vzkříšení z mrtvých. Dva mladé životy vstaly z „popela“ 
k novému životu. Přeji Vám…. Tomáš Hoffmann

velikonoce v deštném v orlických horách

 Velikonoce jsou pro většinu lidí spojeny s označením Svátky jara. To je důsledek 
dlouhotrvající ateistické výchovy a propagandy, která se snažila všemi prostředky vy-
tlačit víru z našich životů. Nechá se říci, že by se jí to v Česku nedařilo. Přesto, bohudík, 
výsledek není jednoznačný. Pro tisíce lidí u nás a miliony na celém světě jsou Velikono-
ce spojeny s velkým křesťanským mystériem smrti a vzkříšení Ježíše Krista.

Emeritní arcibiskup pražský
Svatý týden (nemá nic společného s maturitou) začíná už týden před Velikonocemi 
Květnou nedělí, vzpomínkou na slavný Ježíšův vjezd do Jeruzaléma. Tehdy ho ještě 
zástupy vítaly palmovými ratolestmi. Ti samí potom o pár dní později skandovali na 
Pilátův dotaz, co má učinit s Ježíšem: Ukřižuj ho! Jak se dějiny stále opakují!
 Letošní Velikonoce v Deštném v Orlických horách a na diecézním středisku pro 
mládež Vesmír v Deštném – Jedlové měly zvláštní slavnostní ráz. Hostem mladých vě-
řících a hlavním celebrantem všech velikonočních obřadů byl kardinál Miloslav Vlk, 
emeritní arcibiskup pražský.
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Tzv. velikonoční triduum začíná obřady 
Zeleného čtvrtka, dnem vzpomínky na 
poslední večeří Krista s apoštoly. Ježíš 
následně odešel do Getsemanské zahra-
dy, kde byl posléze za pomoci Jidášovy 
zrady zatčen. Pan kardinál ve své homilii 
připomněl, že součástí poslední veče-
ře bylo ustanovení svátosti eucharistie 
(přijímání Těla a Krve Páně). Současně 
však připomenul ustanovení zvláštní 
svátosti lásky, která se nám v současném 
světě nějak „vypařila“. Zatímco závis-
ti, nenávisti a lhostejnosti je kolem nás 
všude víc než dost. Zelený čtvrtek je také 
spojen ještě s jednou tradicí Zvony odletí 
do Říma. Po Gloria v církevním obřadu 
umlknou jak zvony, tak i varhany, a to až 
do mše o Bílé sobotě. 

Tři nezapomenutelné večery
Velkopáteční obřady, při nichž církev 
spolu s věřícími vzpomíná na Kristovo 
ukřižování, se konaly v nezvyklém pro-
středí zdevastovaného kostela sv. Matouše v Jedlové. Bylo zvláštní naslouchat slovům Ja-
nových pašijí v setmělé prostoře chrámu, kterou jen sporadicky osvětlovaly svíce. Úžasný 
pocit i pro nevěřícího. Tak nějak se asi scházeli první křesťané v dobách svého pronásle-
dování v římských katakombách. Pan kardinál přirovnal tento zničený chrámový interiér 
k pozici církve v současném světě, kde jediným pevným bodem je Kristův kříž. Při pohle-
du na situaci ve světě se musím ptát, jak dlouho ještě tento fakt bude platit?
 Obřady Bílé soboty se konaly v chrámu sv. Máří Magdalény. Svěcení velikonoční svíce 
– paškálu, čtení biblických textů, obnova křestního slibu a oslava Kristova vzkříšení, to 
jsou v kostce hlavní body bohoslužby, která trvala skoro tři hodiny. V mrazivém prostředí 
kostela je účast na obřadech jistě obětí. Ale interiér kostela zaplněný desítkami mladých 
lidí ji přinesl s nadšením. Nejlepším příkladem jim přitom byl sám čtyřiaosmdesátiletý 
Miloslav Vlk, když hovořil o významu Velikonoc pro současného člověka. Jeho slova si 
všichni přítomní odnášeli po skončení domů ve svém srdci. Slova moudrého a vzdělané-
ho muže, který byl ve svém životě vystaven různým těžkým zkouškám, aby posléze dosá-
hl odměny v kardinálském purpuru.
 Byly to tři nezapomenutelné večery. Nejen proto, že Velikonoce jsou jen jednou do 
roka, ale hlavně proto, že ne každé Velikonoce obohatí svou přítomností taková výjimeč-
ná osobnost, jakou je Miloslav Vlk. Josef Ježek

 foto: Tadeáš Renza
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vítání jara sPojené s jarním úklidem obce

 Vážení spoluobčané a milé děti, v sobotu 23. 4. 2016 budeme vítat jaro! 
 Začneme jarním úklidem obce. Práce a občerstvení bude jistě dost pro všechny. 
Sraz je v 8:30 hodin na zahradě muzea. 
 Za příznivého počasí bude pracovní sobota pokračovat zábavným odpolednem na 
dětském hřišti v duchu akce Víly a skřítkové vítají jaro.
 Těšíme se na Vás.   LZ

Památkově chráněný varhanní stroj v kostele sv. máří magdalény 

má naději na Záchranu

 Málokdo tušil, jaký unikát zde máme. 
Památkově chráněný varhanní stroj, 
tzv. pozitiv, z kaple na Dříši. Takový 
skvost si beze sporu říká o záchranu. 
 Náklady na restaurování pozitivu 
byly vyčísleny na 344 tisíc korun.      
 Spolek PROVARHANY připra-
vil pro rok 2016 benefiční koncerty, 
z nichž první se uskuteční v kostele sv. 
Máří Magdalény 11. června, a vystoupí 
na něm Praque Cello Quartet. Druhý 
koncert se bude konat 6. srpna v rám-
ci jubilejního ročníku Tavení skla dře-
vem, kdy královský nástroj umístěný 
na kůru kostela rozezní varhaník Pavel Svoboda. 
 Byla podána žádost o dotaci na Královéhradecký kraj, který podporuje záchranu krá-
lovských nástrojů prostřednictvím programu Obnova historických varhan.  
 Obec a občané se připojili výtěžkem tradičního vánočního koncertu, který byl věno-
ván na opravu nástroje a připravuje se sbírka.
 Při naplňování sbírkového konta nemůže chybět adopce varhanních píšťal, jichž má 
tento jednomanuálový nástroj celkem 162. Jejich hodnota byla tentokrát stanovena na 
300, 500, 1000 a 5000 Kč. Redakční rada

Začínáme PřiPravovat výlet Pro seniory

 Stejně jako v předchozích letech nebude určen jen pro naše starší spoluobčany, ale 
klimatizovaný autobus rádi doplníme i mladšími účastníky zájezdu.
 A tak pokud s námi budete chtít 16. června poznat další zajímavosti nedalekého kra-
je, přihlaste se na obecním úřadu. Stačí telefonicky na čísle 494 663 193.  LZ

Památkově chráněný varhanní stroj v kostele 
sv. Marie Magdaleny má díky spolku PRO-
VARHANY naději na záchranu.
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na PodZim nás čeká mýdlový Princ! 
 Mýdlový princ na prknech Divadla Broadway! …Muzikálová komedie se silnými lid-
skými příběhy.
 V příběhu ze zapadlého koutu šumavských hvozdů se můžeme těšit na vynikající he-
recké představitele stejně jako na mimořádné pěvecké výkony zpěváků a  známé hity. 
Libreta a režie se ujal Radek Balaš.

Hrají:
– Martin Marek, nezaměstnaný herec – Martin Dejdar/Sagvan Tofi/Martin Písařík
– Zuzana Adamová, učitelka – Tereza Kostková/Jitka Schneiderová
– Bob Valenta, majitel herecké agentury – Aleš Háma/Václav Kopta/Bronislav Kotiš
– Nikol Čížková, Martinova přítelkyně – Ivana Jirešová/Malvína Pachlová
– Josef Kasperkevič, automechanik – Michal Kavalčík/Petr Kutheil
– Zdeněk Bečvář, lesní dělník – Denny Ratajský/Bronislav Kotiš
– Marie Šafaříková, zootechnička – Olga Lounová/Veronika Stýblová/Karolina Gudasová
– Ondřej Skýpala, majitel cukrárny – Jaromír Nosek/Josef Vágner
– Jaroslav Kintzl, důchodce na penzi – Vlastimil Zavřel/Luděk Nešleha
– Květoslava Hadravová, tajemnice – Jaroslava Obermaierová/Jana Synková
– Andrea Lipinská, dělnice – Andrea Holá/Pavlína Ďuriačová
– Klára, dcera Zuzany – Natálie Grossová/Kristýna Petráková/Tereza Drábková
– Michal, syn Zuzany – Filip Antonio/Filip Vlastník/Matěj Říha

 Letos pojedeme na muzikál, který nás může překvapit svou pravdivostí stejně jako 
poznáním, že na jevišti možná zahlédneme kousek sama sebe. Nejlepší písničky Vác-
lava Neckáře jsou prý už jen milým bonusem a sladkou smetanou v koktejlu, který pro 
nás namíchali.
 Tak si napište do kalendáře: 24. září 2016 – výlet do Prahy s představením od 14 
hodin. A nezapomeňte se na obecním úřadu na zájezd přihlásit!  LZ

Z premiéry Mýdlového prince. Zdroj: www.mydlovy-princ.cz
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Z kalendáře deštenských akcí 

23. 4. 2016 JARNÍ ÚKLID OBCE

23. 4. 2016 VÍLY A SKŘÍTKOVÉ VÍTAJÍ JARO / Muzeum/Dětské hřiště

30. 4. 2016 ČARODĚJNICE / Skicentrum

30. 4. 2016 VÝROBA AMULETŮ / Muzeum/Ateliér zvonaře a hrnčířky

30. 4. 2016 ČARODĚJNICKÉ MENU / Kozí chlívek

7. 5. 2016 BUDKOVÁNÍ / Muzeum

14. 5. 2016 VZPOMÍNKA NA KARLA IV. / Muzeum

4. 6. 2016 ZAHÁJENÍ LETNÍHO PROVOZU LANOVKY / Skicentrum

4. 6. 2016 DĚTSKÝ DEN A ŘEMESLNÝ JARMARK / Kozí chlívek

4. 6. 2016 UKÁZKA HASIČSKÉHO ZÁSAHU / U Kozího chlívku

11. 6. 2016 ADRENALINOVÝ DEN S ČENDOU / Lanový park / Skicentrum

11. 6. 2016 BENEFIČNÍ KONCERT / Kostel sv. Máří Magdalény

16. 6. 2016 VÝLET NEJEN PRO SENIORY

18. 6. 2016 POCHOD POD DEŠTNÍKEM

18. 6. 2016 VZPOMÍNKA NA KARLA IV. / Muzeum

2. 7. 2016 OTEVŘENÍ POHÁDKOVÉ STEZKY / Kozí chlívek

5. 7. 2016 VZPOMÍNKA NA KARLA IV. / Muzeum

6. 7. 2016 COUNTRY U TÁBORÁKU / Muzeum 

9.–10. 7. 2016 VÍKEND ARCHEOLOGICKÝCH TECHNOLOGIÍ
Skanzen Uhřínov

16.–17. 7. 2016 ZVONEČKOVÝ JARMARK / Ateliér zvonaře a hrnčířky

20. 7. 2016 POHÁDKA / Muzeum

6. 8. 2016 II. BENEFIČNÍ KONCERT / Kostel sv. Máří Magdalény

5.–7. 8. 2016 TAVENÍ SKLA DŘEVEM / Muzeum

13.–14. 8. 2016 VÍKEND ARCHEOLOGICKÝCH TECHNOLOGIÍ 
Skanzen Uhřínov

17. 8. 2016 POHÁDKA / Muzeum

27. 8. 2016 COUNTRY VEČER / Muzeum

3. 9. 2016 KAČENČINO LOUČENÍ S LÉTEM / Kristýna

24. 9. 2016 MÝDLOVÝ PRINC / Divadlo Broadway Praha

Konec září KRMÍTKOVÁNÍ / Muzeum

Změna vyhrazena. Bližší informace na plakátech nebo na webových stránkách.
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Společenská kronika
 Ne ode všech se nám vrátil souhlas se zveřejněním. Proto tu nenajdete některé osla-
vence, o nichž víte, že oslavili své životní jubileum.

Jubileum:
55.: Miloslav Fabián, Karel Rezner, Ladislav Votroubek 
60.: Antónia Jiroušková
65.: Zdenek Škoda, Marie Havlová, Květuše Sochanová 
70.: Božena Říhová, Věra Cejnarová, Marie Hrnčířová, Milena Kábrtová
75.: Marie Lažanská, Hermína Zajícová, Markéta Drašnarová, Elvira Krejčová
80.: Věra Gallová 
90.: Jaroslav Kozel
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme! 

Narodili se:
Anna Apolena Burdychová (rodičům Martině Christophové a Ladislavu Burdychovi)
Adam Josef Beran (rodičům Haně a Jiřímu Beranovým)
Přejeme maličkým, aby vyrůstali ke spokojenosti a lásce svých rodičů.

Nejstarší občané naší obce Ludmila a Jaroslav Kozlovi.
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Loučíme se se zemřelými: 
Jaroslavem Veselkou
Rudolfem Marvanem
Ivo Koštůrem
Martinou Donátovou
Milanem Křížem
Františkem Hartmanem
Čest jejich památce! LZ

Soutěž o ceny
 Odpověď na otázku Co se těžilo na Špičáku? nám poslalo několik čtenářů. Všichni 
odpověděli správně – GABRO. Toto kamenivo se používalo jako stavební materiál. Vy-
užití našlo při stavbě předválečného opevnění a na stavbách silnic. Vylosovaný výher-
ce Štěpán Pohl se tak může těšit na drobnou cenu.

 Nová soutěž 
V létě se v kostele sv. Máří Magdalény uskuteční benefiční koncerty na záchranu  pozi-
tivu. Co to tedy pozitiv je?
 Svoji odpověď vhoďte do schránky (označené „anketa“) umístěné v chodbě obec-
ního úřadu. Tím se zapojíte do soutěže o ceny, která končí 15. 5. 2016. Nezapomeňte 
uvést své jméno a adresu. Odpověď můžete zaslat také e-mailem na adresu obec.de-
stne@onet.cz, případně SMS zprávou ve tvaru: jméno_příjmení_odpověď,  na číslo  
702 004 318. (soutěže se samozřejmě neúčastní členové Redakční rady ani jejich  
příbuzní) Redakční rada

 foto: Markéta Drašnarová



22

Hasiči

ZPráva o činnosti sboru dobrovolných hasičů  
obce deštné v orlických horách Za rok 2015

Program VVH:  1) Zahájení 
              2) Volba návrhové komise
  3) Zpráva o činnosti SDH a JSDH v roce 2015
                          4) Zpráva kontrolní a revizní rady za rok 2015
              5) Plán činnosti SDH pro rok 2016
  6) Ocenění členů SDH
  7) Diskuze
  8) Návrh usnesení z výroční valné hromady SDH
  9) Vystoupení mladých hasičů
  10) Závěr 

1) Zahájení
Vážení přátelé, vážení hosté, vítám vás na dnešní výroční valné hromadě sboru dobro-
volných hasičů obce Deštné v Orlických horách. Je mi milou povinností u nás přivítat 
naše vzácné hosty, kterými jsou paní Alena Křížová – starostka obce Deštné v Orlic-
kých horách. Pan mj. Michal Kalous, který zastupuje HZS ČR KHK.  Vítám u nás také 
pana Miloše Remeše, zastupujícího 14. okrsek – Bystersko.

Než zde začnu hodnotit uplynulý rok z pohledu činnosti sboru, chtěl bych vás požádat, 
abychom společně uctili památku našeho dlouholetého člena, pana Jaroslava Veselky, 
který nás navždy opustil na podzim loňského roku. Příští rok bychom oslavili jeho sedm-
desátileté členství v našem sboru. Uctěme tedy společně jeho památku minutou ticha.  

2) Volba návrhové komise
Do návrhové komise navrhuji:   jako předsedu komise Petra Hájka, jako členy komise       
Josefa Klára a  Martina Kapuciána.

3) Zpráva o činnosti SDH a JSDH v roce 2015
 SDH – Minulý rok byl velice bohatý na příchod nových členů do našeho sboru. Naše 
členská základna se rozrostla celkem o úctyhodných 24 nových členů. Většina jich je 
z řad mladých hasičů, o kterých bude ještě řeč. Chtěl bych zde ale zmínit nové členy, 
kteří se okamžitě zapojili do většiny činností sboru velmi aktivně. Jsou jimi Hanka 
Brychtová, Jana Kapuciánová a Martin Kapucián. 
 Své členství, z vlastní vůle, zrušili Jaroslav Michel a Karolína Michelová. Dále nás 
opustil již zmiňovaný pan Jaroslav Veselka. V současné době máme 66 členů, z toho 13 
žen, 23 mužů, 27 dětí a 3 dorostence. 
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 Stejně jako každý rok, i ten uplynulý byl pro náš sbor ve znamení odpracovaných 
mnoha hodin, jak na údržbě techniky a hasičské zbrojnice, tak prací pro obec. Samo-
zřejmě jsme sbírali železný šrot a vysloužilé elektrospotřebiče. Bohužel železného šro-
tu je, jak se zdá, čím dál méně a aktuální cena za šrot také není zrovna optimální. I tak 
se ale podařilo nějaké příjmy v loňském roce získat. 
 Výbor sboru se v roce 2015 scházel dle potřeby a možností. Loni jsme zakoupili 9 ks 
nových vycházkových stejnokrojů, převážně funkcionářům výkonného výboru sboru, 
dětem se dokoupilo 10 ks obleků včetně triček a nějaké věci, které jsou nezbytné pro 
jejich činnost. Náklady na činnost sboru a kolektivu mladých hasičů činily bezmála 
80.000 Kč. 
 Dle nového Občanského zákoníku došlo k přeregistraci sboru do spolkového rejst-
říku. Na samotném chodu sboru se tím však nic nezmění. 
 Dále došlo ke schválení modernizace vytápění klubovny obecním zastupitelstvem. 
To bude řešeno stropními elektrickými infrapanely. Po dlouholetém úsilí se také dala 
konečně do pohybu jednání a vyřizování záležitostí okolo rozšíření hasičské zbrojnice, 
a tím i rozšíření dnes nevyhovující šatny výjezdové jednotky. Pokud vše půjde dobře, 
dojde k přístavbě jedné garáže a sušárny hadic. Bude vybudována také sociální a tech-
nická místnost.   
 Členové, kteří se zúčastňují hasičských soutěží se hned z jara, jakmile počasí dovo-
lilo, začali připravovat na okrskovou soutěž 14. a 15. okrsku, která se konala 23. květ-
na v Bohdašíně. Soutěžilo pouze družstvo mužů a umístilo se na 9. místě. Družstvo 
žen se soutěže nezúčastnilo. Tradičně jsme se s družstvem mužů zúčastnili také ha-
sičské soutěže v Orlickém Záhoří zvané „Orlicko – Bystřický pohár“, která se konala 
11. července. Samozřejmě jsme 12. září zavítali také do Třebešova, kde jsme soutěžili 
o Třebešovského beránka. Zde stojí za zmínku, že se po dlouhé době dalo dohromady 
také družstvo žen. Naše členky podaly velice kvalitní výkon a vypadalo to na solidní 
umístění, avšak po drobném technickém nedostatku byly nakonec diskvalifikovány.            
Družstvo mužů podalo také velmi dobrý výkon a obsadilo krásné druhé místo. Martin 
Kapucián a Petr Verner ml. se navíc zúčastnili vložené soutěže o „železného hasiče“ 
a svými statečnými výkony obsadili 8. respektive 12. místo. Za tento hrdinský čin si 
zaslouží také velkou pochvalu a uznání, protože tato disciplína byla velice náročná, 
navíc do toho borci šli bez jakékoliv přípravy. 
 Jako sbor jsme se podíleli také na různých kulturních akcích v obci. Někteří členové 
pomohli s úklidem naší obce při celorepublikové akci „Ukliďme Česko“ a zároveň jsme 
pro zúčastněné přichystali občerstvení. Občerstvení jsme zajišťovali také během akce 
pořádané místním muzeem zvané „Country večer“. Některé členky a děti se zapojily 
do akce „Kačenčino loučení s létem“ a jako již tradičně jsme se podíleli na přípravě 
a průběhu 24. ročníku Tavení skla dřevem, kde jsme pekli krůty a zajistili bohaté ob-
čerstvení.
 V sobotu 17. října jsme u hasičské zbrojnice uspořádali akci pod názvem „Odpo-
ledne pro Popálky“. Jednalo se o veřejnou sbírku pro neziskovou organizaci Popálky 
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o.p.s. zabývající se úrazy popálením. Vybrané peníze byly určeny na poúrazovou péči 
o pacienty. Zmíněná společnost oslovila prostřednictvím Krajského sdružení hasičů 
Královéhradeckého kraje všechny sbory dobrovolných hasičů v kraji. Jsem opravdu 
pyšný na to, že jsme se do sbírky zapojili. Akce nás stála nemalé úsilí a vložili jsme 
také nemalé vlastní finanční prostředky, ale řekli jsme si, že je to také cesta, jak po-
moci zase trochu jinak.  Veřejnost mohla přispět následně na obecním úřadě, kde 
byla kasička umístěna, a také během akce „Rozsvěcení vánočního stromu“. Podle 
získaných informací se z celého královéhradeckého kraje, společně s námi, zapojilo 
ještě pouhých sedm sborů. V okrese Rychnov nad Kněžnou jsme byli údajně jediní. 
Nakonec jsme byli velice mile překvapeni, kolik se podařilo vybrat peněz. Celkem to 
dělalo 10.502 Kč. Jako sbor jsme přispěli výdělkem z prodávaného občerstvení, což 
dělalo asi 3.500 Kč. Dále jsme zakoupili drobné ceny pro děti. Navíc jsme věnovali 
zdarma krůtu, která byla pro akci grilována. Peníze byly odeslány na účet společnosti  
Popálky o.p.s..  
 Asi největším dílčím úspěchem za uplynulý rok bylo „znovuzrození“ kroužku mla-
dých hasičů. Největší podíl na tomto úspěchu mají nové vedoucí kolektivu Hanka 
Brychtová s Janou Kapuciánovou, velkou pomocnicí jim je také Naďa Klárová. Poda-
řilo se sehnat, na naše poměry nevídané množství dětí, což byl doposud největší pro-
blém. Do kroužku dochází v současné době 24 dětí. Z celkového množství dopravu-
jeme pouze pět dětí ze Sedloňova, ostatní děti jsou místní. Na podzim se mladí hasiči 
zúčastnili své první soutěže. Zahajovací závod v požární všestrannosti hry Plamen se 
konal 24. října ve Slatině nad Zdobnicí. Za nás soutěžila dvě družstva po dvou hlíd-
kách. Z každého družstva se počítala hlídka s lepším umístěním. Z 25. hlídek se naši 
umístili na výborném 10. a 12. místě. Když si uvědomíme, že se všichni se soutěží 
setkali vůbec poprvé, je to opravdu velmi dobrý výsledek, který jsme na začátku ani 
trochu neočekávali. V současné době se kolektiv mladých hasičů schází jednou týdně 
v tělocvičně základní školy a připravují se na druhé kolo hry Plamen. 
 Snad počasí dovolí a bude se moct s dětmi vyrazit ven, jelikož to jarní kolo je mno-
hem složitější na přípravu mnoha soutěžních disciplín. Zvláště potom u nás na horách. 
 S dětmi jsme byli také na prohlídce místního muzea. Všem se to moc líbilo a panu 
Dragounovi za zajímavou prohlídku moc děkujeme. I v nadcházejícím roce se pro děti 
chystají různé exkurze a jiné akce.
 Musím zde také vyzdvihnout jednoho jedince z řad mladých hasičů, a to Kubu Háj-
ka, který nás jako vůbec první dorostenec v historii našeho sboru reprezentoval na 
soutěži ve Slatině nad Zdobnicí v kategorii jednotlivců. Obsadil krásné druhé místo. 
V zimním období se začne také připravovat na jarní část soutěže. Věřím, že podá opět 
stejně tak dobrý výkon a uspěje v celkovém hodnocení soutěže. Je ale potřeba ho také 
pochválit za jeho přístup a aktivitu ve sboru a to jak při různých pracích, tak při pří-
pravě mladých hasičů, kde je velkým pomocníkem. Možná by se kdejaký dospělý měl 
nad tím zamyslet a vzít si z něho názorný příklad. Věřím, že mu to vydrží i do budoucna 
a bude nám někdy dobrým nástupcem.
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 Výjezdová jednotka – Členové výjezdové jednotky se minulý rok scházeli jako tra-
dičně každé pondělí a podle potřeby i v jiné dny. Prováděla se údržba techniky a kont-
rola její funkčnosti. Členové jednotky byli v průběhu roku proškolováni a absolvovali 
různé výcviky. 
 Výjezdová jednotka čítá 13 členů. V loňském roce se do výjezdové jednotky zapojil 
Martin Kapucián. Stále ale platí to, že se potýkáme s nedostatkem nových zájemců 
o členství v jednotce a také s nedostatkem strojníků. S odstoupením Jaroslava Michela 
bude nutné vyřešit jeho zastoupení na funkci velitele družstva. 
 V minulých letech se nám povedlo získat i nové mladé zájemce. Bohužel se u nich 
zřejmě nejednalo o takovou srdeční záležitost, která je u této činnosti nutná a poté, co 
jsme do nich investovali nemalé finanční obnosy, přestali docházet na schůzky i  vy-
jíždět k zásahům. Co je ale nejsmutnější, že neměli ani trochu úcty a slušnosti přijít 
a říct, že to nezvládají třeba časově nebo z jiných důvodů. Minimálně to by se asi slušelo 
a do dneška tento postoj od nich očekáváme, pokud již v jednotce z jakéhokoliv důvodu 
být nechtějí nebo nemohou. Snad se nám podaří do budoucnosti někoho vhodného 
sehnat, i když víme, že to nebude vůbec jednoduché. 
 Minulý rok měla jednotka celkem 32 výjezdů k událostem. Z toho: technická pomoc 
– 19×, požár – 7×, dopravní nehoda – 3×, únik ropných produktů – 1×, planý poplach 
– 1×, ostatní pomoc – 1×.
 Byli jsme během roku několikrát osloveni a požádáni o ukázky zásahů a vybavení 
zásahových vozidel. Byli jsme například v Černíkovicích, kde místní hasiči slavili vý-
ročí založení svého sboru. Zde jsme předváděli vyprošťování z havarovaného vozidla 
pomocí hydraulického vyprošťovacího zařízení. Stejnou ukázku jsme předvedli také 
ve Zdobnici na dětském dnu. 
 Každý rok se snažíme pořídit si nějaké nové vybavení, které je nezbytné pro činnost 
jednotky u zásahů a ne jinak tomu bylo i loni. Své vybavení jsme rozšířili o osvětlovací 
prvky, jako jsou zastavovací terče, svítící tyče a osvětlovací puky. Dvě cívky s prodlu-
žovacími kabely, sada na otevírání oken, zásahové rukavice, sadu akumulátorového 
nářadí, sadu požárních tlakových hadic a do Tatry jsme nechali udělat plato pro umís-
tění hydraulického vyprošťování. 
 Dále jednotka využívá následující techniku a prostředky: CAS 20 S2R na podvozku 
Tatra 815 – r. v. 2011, Cas 24 Š 706 – r. v. 1984, VW Transporter – r. v. 1998, 2× PS 12 
– r. v. 1975 a 1989, plovoucí čerpadlo Maximum, kalové čerpadlo Honda, 2× elektrické 
kalové čerpadlo, hydraulické vyprošťovací zařízení Lucas, dvě elektrocentrály Heron 
6 kW a 2,8 kW, dvě motorové pily Husqvarna  55 a 372, přetlakový ventilátor Ramfan, 
osm přenosných radiostanic, tři vozidlové radiostanice, čtyři izolační dýchací přístroje 
Pluto a další technické prostředky. Z historické techniky vlastníme dvě přenosné stří-
kačky DKW a dále Rosenthaler z roku 1939. Poslední jmenovaná je umístěna v míst-
ním muzeu ještě s dalšími historickými věcmi.  

4) Zpráva kontrolní a revizní rady za rok 2015
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5) Plán činnosti SDH pro rok 2016
Sběr železného šrotu a elektroodpadu. Údržba požární nádrže, techniky a hasičské 
zbrojnice. Spolupráce při kulturních akcích pořádaných v obci. Nábor mladých hasičů 
a členů SDH. Organizovat společné akce a výlety SDH, stejně tak kolektivu mladých 
hasičů. Nákup nových technických prostředků a nové výbavy. 

6) Ocenění členů SDH
Je mi milou povinností ocenit některé naše členy. 
– Medaile „Za věrnost – 10 let“ členství bude udělena Světlaně Buralové a Jaromíru 
Meierovi.
– Stužka k medaili „Za věrnost – 30 let“ členství bude udělena Drahomíře Čečilové, 
Jaroslavě Zimanové a Evě Šritrové.
– Stužka k medaili „Za věrnost – 40 let“ členství bude udělena Karlu Janečkovi.
– Medaile „Za zásluhy“ bude udělena Ladislavu Zářeckému.

7) Diskuze

8) Návrh usnesení z výroční valné hromady SDH

9) Vystoupení mladých hasičů

10) Závěr
Na závěr chci poděkovat všem, kteří se během uplynulého roku aktivně zapojili do růz-
ných prací a akcí. Zvláště pak členkám, které se starají o obsluhu a udržování kulturní 
místnosti, vedoucím kolektivu mladých hasičů za jejich obětavou a příkladnou práci 
i mladým hasičům za jejich přístup a reprezentaci našeho sboru. Samozřejmě také 
členům výjezdové jednotky, kteří se podílejí na absolutní většině aktivit sboru. Velice 
si také považuji přístupu a spolupráce obce Deštné v Orlických horách v čele s paní 
starostkou. 
 Musím zde říct, že v současné době nemám jedinou výtku ke vzájemným vztahům. 
Paní starostka nám velice pomohla například s pořádáním zmíněné veřejné sbírky. 
Velmi aktivně rozjela jednání týkající se výstavby rozšíření zbrojnice, ale i v mnoha 
jiných záležitostech nám byla hodně nápomocna. Za to moc děkuji a věřím, že i v ná-
sledujícím roce budou naše vztahy na takové úrovni. 
 Úplným závěrem bych vám všem chtěl ještě poděkovat za vaši hojnou účast na 
dnešní výroční valné hromadě a dále, do nového roku, vám dodatečně popřát hlavně 
zdraví, spokojenost, úspěchy v osobním i profesním životě, i notnou dávku štěstí. Ať se 
vám splní vaše přání a příští rok ať se zde opět setkáme, abychom mohli probrat, co se 
v uplynulém roce událo. Věřím ale, že se budeme v dobrém setkávat i v průběhu roku. 
Děkuji vám za pozornost. 
 Přeji vám příjemnou zábavu a dobrou chuť . Jaromír Meier
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výjeZdy

– Dne 29. 12. 2015 v 16:00 h – dopravní nehoda jednoho automobilu v Deštném v O. 
h. Vozidlo dostalo na namrzlé vozovce smyk, vjelo do hlubokého příkopu, kde zůsta-
lo převráceno na boku. V době příjezdu hasičů se posádka nacházela mimo vozidlo. 
Hasiči zajistili vůz proti požáru a úniku provozních kapalin. Po vyšetření nehody vy-
prostili vůz pomocí dvou lanových navijáků zpět na vozovku. Událost se obešla bez 
zranění. Spolupracovali jsme s PS Dobruška, Policií ČR a HS Deštné v O. h. 
– V noci 1. 1. 2016 ve 2:10 h vyjeli deštenští hasiči na žádost KOPIS do jednoho 
z apartmánových domů v Deštném. Jednalo se o zabouchnutý byt. Hasiči pod dohle-
dem policie byt otevřeli a vrátili se na základnu. Událost bez zranění. Spolupráce s Po-
licií ČR.
– K odstranění vzrostlého stromu přes silnici vyjeli hasiči z Deštného 25. 1. 2016 v 9:50 
h. Strom  spadl a tvořil překážku na komunikaci z Deštného směrem na Zdobnici. Ha-
siči strom rozřezali a uklidili ze silnice, po té se vrátili na základnu. Spolupracovali 
jsme s PS Rychnov n. K.
– 29. 1. 2016 3:54 h jednotka vyjela do obce Plasnice k dopravní nehodě. Osobní auto-
mobil narazil čelně do stromu. Hasiči vyprostili zraněnou spolujezdkyni, spolupraco-
vali na ošetření s členem HS a předali ji do péče ZZS. Dále zajistili vozidlo proti požáru 
a úniku kapalin. Dále pomáhali  PS Dobruška, HS Deštné v O. h., ZZS a Policie ČR.
– K další dopravní nehodě vyjeli hasiči 30. 1. 2016 v 15:14 h. Tentokrát se jednalo 
o dopravní nehodu tří osobních vozidel na výjezdu z Deštného ve směru Rychnov n. 
K. Hasiči zajistili vozidla proti požáru a úniku provozních kapalin. Nehoda se udála 
s drobným zraněním všech účastníků. Spolupráce s PS Dobruška, ZZS, HS Deštné 
v O. h. a Policíí ČR.
– K dopravní nehodě vyjela jednotka 4. 2. 2016 v 15:32 h na silnici vedoucí na Luisi-
no údolí. Průzkumem byla zjištěna dopravní nehoda jednoho osobního automobilu, 
který na čerstvě zasněžené vozovce dostal smyk a sjel mezi stromy mimo silnici. Řidič 
i spolujezdec byl při příjezdu jednotky mimo vozidlo bez zranění. Hasiči zajistili vozi-
dlo proti požáru. Zkontrolovali, jestli neunikají provozní kapaliny a vyčkali příjezdu 
PČR. Poté se vrátili na základnu. Hasiči spolupracovali s PS Dobruška.
– 5. 2. 2016 jsme byli povolání k další dopravní nehodě, tentokrát za obec Orlické Zá-
hoří směrem na Říčky. Jednalo se o nehodu jednoho vozidla, které sjelo na zledovatělé 
vozovce do příkopu a hrozilo tam převrácení vozu z hluboké stráně. Hasiči pomocí la-
nového navijáku potáhli vůz na bezpečné místo a pak se vrátili na základnu. Událost se 
obešla bez zranění. Nápomocni nám byly PS Dobruška a Policie ČR.
– K dopravní nehodě vyjela jednotka 11. 2. 2016 v 17:35 h opět na silnici směr Luisino 
údolí. Průzkumem byla zjištěna dopravní nehoda jednoho osobního automobilu, kte-
rý na čerstvě zasněžené vozovce dostal smyk a sjel mezi stromy mimo silnici, kde se 
převrátil na střechu a ještě jel po ní dále asi 15 m. Všechny tři osoby byly při příjezdu 
jednotky mimo vozidlo v péči člena HS Deštné. Hasiči zajistili vozidlo proti požáru. 
Zkontrolovali, jestli neunikají provozní kapaliny a vyčkali příjezdu PČR. Po té převrá-



28

tili vozidlo zpět na kola a vrátili se na základnu. Spolupráce s PS Dobruška, Policí ČR, 
HS Deštné a ZZS.
– K zahoření elektrického sloupu vysokého vedení byli vysláni hasiči 12. 2. 2016 7:14 h 
v Deštném u autokempu Zákoutí. Hasiči místo zajistili a vyčkali příjezdu pracovníků 
ČEZ. Po tom se vrátili na základnu. Spolupráce s PS Dobruška, Policí ČR a ČEZ.
– 8. 3. 2016 v 8:24 h výjezd na křižovatku Deštné-Sedloňov. Jednalo se o dopravní ne-
hodu autobusu, který dostal na zasněžené silnici smyk a sjel do příkopu. Hasiči zajistili 
vozidlo proti požáru a úniku provozních kapalin. Poté vyčkali na příjezd jeřábu HZS 
stanice RK a spolupracovali na vyproštění autobusu zpět na silnici. Dále řídili po celou 
dobu zásahu provoz. Nikdo nebyl zraněn. Spolupracovali jsme s PS Dobruška a Rych-
nov, Policií ČR. JSDH

Odevšad

tříkrálová sbírka v deštném Předčila všechna očekávání

 Tříkrálová sbírka má za sebou mimořádný ročník. Farní charita v Dobrušce, která 
zastřešuje i sbírku v Deštném, má za sebou jubilejní patnáctý ročník. Poprvé v historii 
byla v letošním roce 2016 překročena půlmiliónová hranice, králové ve všech obcích 
vykoledovali celkem 532 847 korun.

 Ing. Jana Poláčková, ředitelka Farní charity Dobruška, poděkovala nejen svému 
týmu dobrovolníků, ale také všem starostům, starostkám, pánům farářům a koor-
dinátorům, když řekla: „Je to krásný výsledek. Díky všem lidem dobré vůle v našem  
obvodu.“
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 I v Deštném bylo letos od začátku všechno jinak. Již na začátku prosince ředitelka 
charity v Dobrušce vybrala naši obec a navrhla ji na osamostatnění se. To znamenalo 
práci navíc jak pro koordinátora, tak také nově pro paní starostku Alenu Křížovou, 
která letos poprvé byla do Tříkrálové sbírky zapojena a svého úkolu se sofistikovaně 
zhostila. Poprvé jsme dostali pokladničky, které jsme na obci v pátek před sobotní Tří-
královou sbírkou zapečetili a vyplnili příslušné protokoly. Paní starostka také poslala 
malým koledníkům sladkosti a věcné odměny. Přípravy na sbírku začaly již v prosinci. 
Paní Meierová našila králům košile a ozdobila je zbytky záclon, děti ze Základní školy 
Opočenská v Dobrušce vyrobily v pracovním vyučování komety pro všechny tříkrálo-
vé skupiny na Dobrušsku a dostali jsme letos poprvé nepromokavé koruny. 
 Jako v minulých letech, i letos jsme v Deštném vytvořili 4 skupiny koledníků. V so-
botu ráno jsme se sešli v cukrárně u paní Evy Perné, která nám poskytla zázemí již 
podruhé. Tam se všichni králové nastrojili, Baltazaři načernili a připravili jsme se na 
koledu. V 9 h. jsme měli sraz v kostele sv. Maří Magdalény s panem farářem T. Hoff-
mannem, který nám požehnal, posvětil křídy, pomodlil se za všechny dárce a vysvětlil 
dětem původ a smysl Tříkrálové sbírky. Letos přinesl také kytaru a zazpívali jsme si 
koledy. Jeho slovo je pro nás vždy velmi povzbuzující. Letošní koleda se vyvíjela mimo-
řádně dobře. Bylo to znát nejen na množství otevřených dveří a štědrých  usměvavých 
lidí, ale také na hmotnosti samotných pokladniček. Paní Kleinerová se postavila pod 
sjezdovku Marta I. a její králové zpívali tak, že spousta lyžařů jim dala do pokladnič-
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ky nemalý obnos. Byl to dobrý nápad, protože lyžařské podmínky byly příznivé a lidé, 
kteří přijeli lyžovat a nemohli se účastnit tříkrálové sbírky v místě svého bydliště, hojně 
přispívali přímo na svahu. Po skončení sbírky jsme se zase všichni sešli v našem zá-
chytném středisku u paní Perné a jako v minulých letech, i letos nám charita přispěla 
na občerstvení, o které se již tradičně postaral pan Roman Novák a uvařil všem bram-
borovou kaši s řízkem. Naši králové byli tak vyhládlí, že si stále chodili přidávat, až nic 
nezbylo. Poděkování všem koledníkům ve formě filmového představení proběhne ve 
spolupráci s městem Dobruška 27. ledna - pro všechny děti je připraven film Uuups! 
Noe zdrhnul…
 V odpoledních hodinách se na obci pokladničky rozpečetily, obnosy se spočítaly 
a koordinátor odvezl pokladničky do pastoračního centra farní charity do Dobrušky. 
Tam již panovala dobrá nálada a organizátoři se podivovali nad množstvím vybraných 
peněz u nás v obci. Letos se vybralo neuvěřitelných 12 832 Kč.
 Mohu říci, že i u nás v Deštném, jsme překročili magickou hranici deset tisíc. S vel-
kou radostí říkám, že letošní rok byl mimořádný i pro naši obec, mám radost, že jsme 
se osamostatnili a pečetíme si sami pokladničky. Je to významný krok kupředu, chari-
ta nás bere již jako svého partnera Tříkrálové sbírky, dostali jsme důvěru a s letošním 
vykoledovaným výsledkem i obdiv a poděkování. A poděkovat chci všem, kteří se po-
díleli na sbírce organizačně:paní starostce Aleně Křížové, že sbírku jako zákonodárce 
zastřešila a děti obdarovala, paní Evě Perné za zázemí v její provozovně, panu faráři 
za požehnání, všem vedoucím skupinek a jejich malým králům, paní Pavlíně Meiero-
vé za ošacení králů, panu Romanu Novákovi za občerstvení a všem lidem dobré vůle, 
kteří přispěli nejen finančním obnosem, ale také sladkostmi a ovocem pro koledníky.  
Děkuji. Pavlína Nováková – koordinátor sbírky

výtěžek tříkrálové sbírky 2016

DOBRUŠKA 167.202 Kč
OPOČNO vč. Čánky, Dobříkovce 63.439 Kč
VAL, CHLÍSTOV 9.099 Kč
POHOŘÍ 17. 162 Kč                              
SEMECHNICE 8.213 Kč
TRNOV 4.181 Kč
HOUDKOVICE 8.055 Kč
PODBŘEZÍ, Lhota u Dobrušky 19.861 Kč
PŘEPYCHY, Záhornice 26.411 Kč 
MOKRÉ 4.780 Kč
KOUNOV 8.850 Kč
OČELICE, Městec n. Dědinou 11.777 Kč
DOBRÉ, Kamenice, Rovné, Hlinné, Spáleniště, Chmeliště 29.698 Kč
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BYSTRÉ V O.H. 13.194 Kč
JANOV A TIS 7.995 Kč
OHNIŠOV 19.084 Kč
SNĚŽNÉ 6.452 Kč
SEDLOŇOV 11.124 Kč
DOBŘANY, Nedvězí 11.185 Kč
BOHDAŠÍN 6.712 Kč
BÍLÝ ÚJEZD, Roudné, Hroška, Masty 20.283 Kč      
BAČETÍN, Sudín 10.370 Kč 
DEŠTNÉ V O. H. 12.832 Kč
OLEŠNICE V O. H. 9.412 Kč
TÝNIŠTĚ N. O. 13.640 Kč
LÍPA N. O. 11.836 Kč
CELKEM 532.847 Kč 

Všem dárcům srdečně děkujeme a přejeme vše dobré v roce 2016 !
Farní charita Dobruška, www.dobruska.charita.cz

Poděkování

 Obec Deštné v Orlických horách děkuje zaměstnancům prodejny COOP za čas vě-
novaný přípravě dárkových balíčků pro jubilanty.
 Zvláštní poděkování si zaslouží srub Karolina, penzion Kozí chlívek a penzion 
u Matulů, kteří oslavu životního jubilea s námi ctili a podporovali navýšením hodnoty 
věnované dárkové poukázky. 
 Věříme, že nám i nadále zachovají přízeň. Obecní úřad

moudra Z knížky michaila tombaka „cesta ke Zdraví“
 Při delších zimních večerech jsem opět částečně četl v knížce Michaila Tombaka 
„Cesta ke zdraví“ a velmi mě zaujaly jeho některé statě. Jak zdravě žít a hlavně, zda 
konzumujeme zdravou stravu.
 Hned v úvodu Tombak píše: „Na své nemoci si zaděláváme velmi dlouho, stejně tak 
dlouho pak usilujeme o své zdraví.“
 Tato filozofie je průvodním motivem této knížky a pokračuje: - uvedené recepty 
umožňují zlepšení zdravotního stavu využitím přírodních lehce dostupných složek, 
bez dnes tak charakteristického chemického arzenálu.
 Ano, zdraví každého člověka je jeho soukromou věcí. Lékaři se zabývají pouze naši-
mi nemocemi. Farmaceutický průmysl zbankrotuje, jestliže budeme zdraví.
 Příroda nezištně obdarovala člověka bohatstvím – to je zdraví. Jediné, co za to poža-
dovala, je život podle jejich zákonů. Bohužel…
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 Píše: „Na základě mých dlouholetých zkušeností mohu říci, že je šest hlavních pří-
čin, které ničí zdraví člověka:
 1. Nepochopení vlastního organismu.
 2. Nedostatek pozitivního přístupu k životu.
 3. Nedostatek vnitřní tělesné hygieny.
 4. Zanedbaná páteř.
 5. Nesprávné dýchání.
 6. Nesprávné stravovací návyky.“
 Měli bychom se také zamyslet nad moudry starých filozofů a lékařů.
– Hippokrates: „Tvým lékem má být strava.“
– „Bůh stvořil pokrm a ďábel kuchaře.“ Tato biblická pravda je námi bohužel zcela 
opomíjena.
– Seneca: „Lidé neumírají – oni zabíjejí sami sebe.“
– Hippokrates: „Jestliže se v přírodě objeví nemoc, můžeme v ní také najít lék.“
– Galen: „Člověk neumírá na nemoc, nýbrž na léky.“ Geniálně řečeno: Nic víc, nic míň.
– Hippokrates: „Není-li člověk sám sobě lékařem, je prostě hlupákem.“
– Avicena: „V arzenálu každého lékaře mají být tři věci: Slovo, lék, skalpel.“
– Východní moudrost: „Smrt není tak hrozná jako stáří.“
 Dále píše: „Dnešní lékaři a vědci na celém světě jsou znepokojeni, že imunitní sys-
tém u většiny lidí je oslabený už ve věku 20 let. Objevila se také virová onemocnění, na 
které nezabírají nejsilnější antibiotika. Bakterie vyhlásily člověku válku, jejíž výsledky 
jsou nepředvídatelné. Oslabený imunitní systém současného člověka je jedním z ná-
sledků, příčina se skrývá jinde, a totiž v porušení zákonů přírody.“
 Jen v krátkosti jsem z této knížky vyjmul některé statě – věty a moudra.
 Doufám, že se alespoň částečně nad vším zamyslíme. JK 

hvěZda československých Paní a dívek 
 Nebudiž nám vzorem tato čistě moderní dívka, kte-
rá svoji mladou svěží krásu ničí všemožnými krášlící-
mi přípravky. Mládí jest krásou a ozdobou vtělenou; 
ponechte si tedy tuto „Pandořinu skříňku“ na doby, 
kdy čas a utrpení vryje vám svým nemilosrdným ry-
dlem jemnější i hrubší čárky…
 Jak vidíte – náš obrázek jest opakem minulého: 
ondy žena trvale osvěžená sportem, dnes pochybně 
na chvíli – líčidlem. vybral W
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básnička od Petra křičky „jedna lomená jednou“

Z lidových pranostik
– Březen – za kamna vlezem, duben – ještě tam budem, máj – vyjdeme v háj.
– Jarní déšť je pro rostliny, podzimní pro prameny.
– Málo trávy na louce, málo peněz v tobolce.
– Květen vodu nosí, červen louky kosí.
 vybrala LZ 

  

Ač na horách valašských jsem se zrodil,
v Německém Brodě jsem do školy chodil.
Má dušička byla předjarní lán,
a hlava - prázdná krabička...
Náš pan učitel byl stařičký pán,
jménem,---nu třeba Štěpnička.
Patočka nešlo mi do rýmu. Proto
změnil jsem skutečné příjmení toto.

Ten stařeček, Pán Bůh dej mu nebe,
nás jistě měl raději než sebe.
Byl anděl, nás kluky miloval
a takto klasifikoval:
Mlha nade mnou, přede mnou, za mnou a vůkol,
dvě jedničky sázel mi za každý úkol.
Tu první z pravopisu
a druhou z úpravy spisu.

Jednou můj úkol se hemžil chybami
jak Indický oceán rybami.
Příčinou omylů těch, tak četných,
bylo pár souhlásek obojetných:
be, fe, me, le, pes se veze,
co to na nás kluky leze?
Jednou po b měkké í,
podruhé zas tvrdé ý.
Vísledek bil podle toho...
Říkat chyb že bylo mnoho?
Červených křížků a háků, ó žáku,
kam spočinout popřeješ zraku, jak máku...

Ale pan učitel nedal se zmást.
Pod mého ducha a potu dcerou bědnou,
hle, ohromná jednička lomená jednou.
„Nic nevykonal, kdo vykoná část,“
si dědoušek řekl, „Petrus, pax tibi!...“
A jenom na konci úlohy, pod známku,
třaslavou rukou přičinil poznámku:
Až na ty pravopisné chyby!

A teď, když už i mně vlasy šednou,
vzpomínám: jedna lomená jednou....
Náš učitel srdce velké a čisté 
měl na pravém místě, to je jisté.
Můj pravopis nebyl za mák hezký,
a vida, je ze mne básník český.
Ale tohleto hlavní není.
On byl též moudrý a zkušený pán.
A tento příběh byl vypravován 
pro toto mravní naučení:
Svět by byl, lidičky, překrásný, kdyby
z nás každý o bližním s panem Štěpničkou
smýšlel: Jsi jednička lomená jedničkou...
až na ty pravopisné chyby!...

 vybrala Eva Kotyzová
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Počasí

Zajímavosti Za rok 2015
 Rok 2015 byl opět plný zajímavostí o počasí a překonaných rekordů. Například množ-
ství srážek bylo v celé 38 leté historii, po kterou se tento údaj vede, druhé nejmenší, a to 
o pouhých 5,9 mm.  Za posledních deset let spadlo vůbec nejméně srážek. S tím je spo-
jený také překonaný rekord v počtu dní se srážkami. Těch bylo za posledních sedm let  
nejméně. Za 37 let byl loni druhý největší teplotní rekord. Čtyři roky se vede statistika 
o součtu nově napadlého sněhu za rok. V roce 2015 napadlo v součtu nejvíce sněhu. Na-
proti tomu byl za 38 let třetí nejmenší počet dní se sněhovou pokrývkou. Za posledních 
devět let nám v loňském roce svítilo nejméně sluníčko a vyrovnal se rekord z roku 2014 
v maximálním počtu dní, kdy nám tu sluníčko svítilo.  Za posledních sedm let byl loni 
druhý nejmenší počet bouřkových jevů, které se u nás vyskytly. Jaromír Meier 
 
Měsíční rekordy
Leden •	druhý největší počet dní se srážkami za osm let 

•	za posledních devět let nejvíce napadlého nového sněhu 
•	za poslední tři roky nejvyšší sněhová pokrývka 
•	za sedm let druhý nejmenší počet dní se slunečním svitem

Únor •	druhý nejmenší počet dní se srážkami 
•	nejvíce dní se slunečním svitem za posledních sedm let 
•	za posledních devět let nejmenší počet dní s mlhou

Březen •	za posledních pět let bylo nejvíce spadlých srážek 
•	za sedm let nejvíce dní se slunečním svitem

Duben •	v tomto měsíci bylo dosaženo průměru  
týkajícího se počtu dní se srážkami 

•	za poslední tři roky byla největší sněhová pokrývka 
•	39 letý průměrný počet dní se sněhovou pokrývkou 
•	za 39 let byl loni největší počet hodin slunečního svitu

Červen •	za posledních osm let bylo nejméně dní, kdy se vyskytla mlha 
•	za posledních pět let bylo nejvíce bouřkových jevů

Červenec •	stejný teplotní průměr jako v roce 2014 
•	za posledních osm let druhý nejmenší počet dní se srážkami

Srpen •	nejmenší počet dní se srážkami za posledních osm let 
•	za 39 let největší teplotní průměr
•	dlouholetý průměr této hodnoty byl překročen o 4,2 °C
•	za posledních sedm let nejvíce slunečního svitu, za 39 let 4 největší 
•	za osm let nejméně bouřkových jevů

Září •	za 31 let nejméně spadlých srážek –  
za 40 let je tato hodnota třetí nejmenší 

•	za osm let nejméně dní se srážkami
•	za sedm let nejvíce dní se slunečním svitem

Listopad •	za 40 let nejvíce spadlých srážek
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Prosinec •	za 40 let nejméně spadlých srážek 
•	za osm let nejméně dní se srážkami 
•	za 39 let největší teplotní průměr 
•	za 39 let nejméně napadlého nového sněhu, a to 0 cm 
•	za 39 let byl nejmenší počet dní se sněhovou pokrývkou,  

pouze jeden den 
•	souvislá sněhová pokrývka byla za sedm let nejmenší,  

jen jeden centimetr 
•	za 39 let nejvíce slunečního svitu a za sedm let   

nejvíce dní se slunečním svitem

  
Překročené tePlotní rekordy v roce 2015

Maximální teplota Minimální teplota

Datum Nová  
hodnota 

(°C)

Původní 
hodnota 

(rok)

Datum Nová  
hodnota  

(°C)

Původní 
hodnota 

(rok)

13. 6. 28,1 27,6 (2000) 25.6. 1 2,2 (1972)

3. 7. 27,9 27,4 (1994) 10.7. 2,7 2,9 (1969)

4. 7. 30,3 29,8 (1994) 11.7. 1 3 (1961)

5. 7. 30,9 28,8 (2012) 31.7. 2,7 4,2 (1964)

7. 7. 29,7 29,4 (1983) 1.10. -3,6 -2 (1983)

22. 7. 32,2 30 (2006)

6. 8. 31,6 30 (2013)

7. 8. 32,5 29,1 (1971)

8. 8. 32,2 31,8 (1992)

11. 8. 31 27,7 (2004)

12. 8. 31 30 (1998)

14. 8. 30,7 28 (1985)

30. 8. 29,1 27,7 (1990)

1. 9. 29,4 25,2 (1983)

8. 11. 13,3 13 (1983)

18. 11. 11 10,8 (1996)

23. 12. 8,8 7,1 (2010)

24. 12. 8,5 7,4 (2010)

26. 12. 9,6 8,2 (1983)

27. 12. 8,3 6,2 (2013)

* Teplota byla naměřena ve dvou metrech nad zemí. 
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Historie a původ zvyku

aPríl 
 Tento zvyk, ač není původem českou tradicí, se u nás zřejmě díky našemu smyslu pro 
humor zabydlel a zdomácněl.
 O původu aprílových žertíků není mnoho zápisů, ale jsou prameny, podle kterých 
smích, tropený z nachytaných lidí, vznikl původně z veselé nálady z přicházejícího, 
usměvavého jara, kdy jaro viditelně přebíralo žezlo po nevlídné zimě. První písemné 
sdělení o aprílu u nás pochází z roku 1690, jehož autorem byl Bartoloměj Chrystellia z 
Prahy. Na konci 18. století byly zprávy o „aprílovém vyvádění“ už častější.
 Tento den, tedy 1. dubna, bývalo zvykem, stejně jako 30. dubna, častovat známé a 
příbuzné „aprílem“. Dnes se takovým žertíkům říká „kanadské žertíky“. V dřívějších 
dobách se často posílalo „oběti aprílu“ něco vypůjčit či něco zakoupit. Šlo samozřejmě 
o věci, které neexistovaly, např. vtipné semínko, komáří sádlo, zaječí peří, obecní nůž-
ky, hodinářskou motyku, červené hřebíky a v neposlední řadě bublinky do vodováhy 
nebo mezery do žebříku. Známou věcí býval i ohýbák na cihly nebo rovnák zatáček.
 Zkrátka v tento den si každý dával velký pozor, aby „nenalétl“ na nějaký apríl, o kte-
rém by se mluvilo ještě velmi dlouho.

8. května – den matek dle starého kalendáře, nyní den vítěZství

 Svátky, které tak či onak vzdávaly hold ženám, mají ve světě dlouhou tradici. Už 
ve starém Řecku vzdávali poctu ženám – dárkyním života. I později se svátek matek 
uznával například v Anglii, kde se uctívala tzv. Mateřská neděle (Mothering Sunday). 
 Myšlenka, aby se tento den oslavoval mezinárodně a pravidelně, vznikla ve 20. stole-
tí. Mělo se tak dít na počest Anny Reevers Jarvisové, která celý život bojovala za práva 
matek. To bylo v roce 1907 a o pět let později vyhlásil tehdejší prezident USA Woodrow 
Wilson první oficiální oslavu Dne matek, konající se o druhé květnové neděli. 
 V našich končinách měl Den matek poněkud pohnuté osudy. Začal se slavit v roce 
1923 na popud Alice Masarykové, ale s příchodem komunismu ho vytlačil Meziná-
rodní den žen (MDŽ). Jen v některých rodinách se tradice květnové neděle udržovala 
navzdory oficiálním nařízením vládnoucí ideologie. Svobodně jsme se k oslavování 
květnového Dne matek vrátili až po roce 1989. vybrala LZ

Ze zdravotnictví

ordinační dny mudr. miroslavy ondráčkové

 MUDr. Miroslava Ondráčková ordinuje v Deštném v O. h. v těchto dnech: 3. 5.;  
17. 5.; 31. 5.; 14. 6. a 28. 6. Tj. v každé sudé úterý od 8 do 11:30 hodin.
Mimo tyto dny ji můžete navštívit v ordinaci v Rychnově nad Kněžnou. LZ
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ZUBNÍ POHOTOVOST – ROZPIS SLUŽEB

datum jméno lékaře adresa ordinace telefon

30. 4. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114

1. 5. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 031

7. 5. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 781

8. 5. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169, Vamberk 602 514 715

14. 5. MUDr. Zdeňka Jiří Kvasinská 129, Solnice 494 596 732

15. 5. MDDr. Zdráhal Zdeněk Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí 721 460 150

21. 5. MDDr. Andělová Jana Jana Pitry 448, Opočno 731 980 112

22. 5. MUDr. Bahník František Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152

28. 5. MUDr. Benešová Růžena Tyršova 461, Dobruška 494 622 040

29. 5. MUDr. Beran Lubomír poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 783

4. 6. MUDr. Beránek Jan Komenského 828 , Týniště nad Orlicí 494 371 088

5. 6. MDDr. Borůvková Veronika poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114

11. 6. MUDr. Čapková Marie Komenského 366, Doudleby nad Orlicí 494 383 417

12. 6. MDDr. Petrák Tomáš Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 494 541 757

18. 6. MDDr. Faltisová Kristýna Záhumenská 445, České Meziříčí 734 324 600

19. 6. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955

25. 6. MUDr. Havlová Marie U Stadionu 1166, Rychnov nad Kněžnou 494 539 225

26. 6. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958

2. 7. MUDr. Hrbáčová Eva Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kněžnou 494 532 330

3. 7. MUDr. Kašková Kateřina Kvasiny 145 494 596 174

5. 7. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694

6. 7. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opočno 494 621 665

9. 7. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 696

10. 7. MUDr. Miřejovská Dagmar Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152

16. 7. MDDr. Motyčka Martin Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou 775 224 093

17. 7. MUDr. Nentvichová Eva K. Michla 942, Dobruška 494 623 775

23. 7. MDDr. Olivíková Petra Záhumenská 445,  České Meziříčí 734 324 600

24. 7. MDDr. Pavlová Simona Zdrav.středisko Rokytnice v Orlických hor. 494 595 292

30. 7. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266 , Rychnov nad Kněžnou 494 534 841

31. 7. MUDr. Podolská Jana poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783

ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8.00 – 12.00 h



39

Z osvědčených receptů

Kuřecí stehna na majoránce s petrželovými brambory

5 ks kuřecích stehen 
1 lžička sladké papriky 
1 lžička kari 
1 lžička pepře
1 lžička majoránky 
sůl
máslo
šťáva ke světlému masu
1 palička česneku 
2 ks cibule 
800 g brambor 
sekaná petrželka

Kuřecí stehna osolíme a stejnoměrně okoření-
me, posypeme nasekanou cibulí a česnekem, 
přidáme rozpuštěný kus másla a koupenou 
šťávu k světlému masu, rozpuštěnou ve vodě. 
Pečeme chvíli přikryté poklicí či alobalem do 
změknutí masa, potom odkryjeme a necháme 
kůrčičku na stehnech zezlátnout.
Brambory oloupeme, osolíme, přidáme kmín 
a vaříme do změknutí. Potom je posypeme se-
kanou zelenou petrželkou a mírně prošťouch-
neme s kouskem másla. Můžeme servírovat 
s tatarskou omáčkou.

 Dobrou chuť vám přeje Eva Fabiánová

Ze sportu

jeZdecký kroužek – máme rádi Zvířata a také děti...
 Jednou týdně, ve čtvrtek, se scházím se skupinkou dětí, které mají zájem naučit se 
jezdit na koni, ale také se o koně postarat, vyčistit ho a naučit se znát jeho potřeby.
 Každý si svého koně chytí ve výběhu a přivede do stáje, kde ho zavede na místo, kte-
ré koni patří. Uváže si ho a vyčistí.
 Protože k nám chodí i malé děti, vždy pomáhají staršímu a zkušenějšímu dítěti. 
Koně čistí po „patrech“, do výšky, kam kdo dosáhne. Vyčistit koně znamená vykartá-
čovat mu srst, rozčesat hřívu a ocas a vyčistit hlínu z kopyt. Většina koní si tuto proce-
duru užívá, čímž se také buduje vztah mezi jezdcem a koněm . Důležitá je samozřejmě 
vzájemná důvěra. Potom koně ustrojíme, dostane podsedlovou dečku a sedlo a na hla-
vu uzdečku. Vyčistit koně je třeba také po ježdění.  
 Máme velmi hodné koně a nejoblíbenější jsou menší koně Cipísek, Rusalka a Vánek, 
z větších potom Legrace, Alice a Lacrima. Jsou to „školní koně, čtyřnozí pedagogové“ 
a právě jejich trpělivost umožňuje začátečníkovi vstup do jezdectví. Pokud je hezké 
počasí, jezdíme na venkovní jízdárně, v zimě v malé kryté jízdárně. Po ježdění chodíme 
na krátkou procházku do potoka a kolem louky, zkušenější jezdci byli už i na vyjížďce 
v přírodě.
 Vloni jsme si vyjeli se dvěma koňmi na výstavu pony do Hradce Králové. Sešlo se 
tam okolo 100 koní. Na takové akci jsme byli poprvé. Vystavovali jsme Rusalku, ta ve 
své kategorii zvítězila, posuzovatelé byli z Irska a k Rusalce měli jen jednu výhradu, že 
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by měla zhubnout (držíme se totiž starého moudra, že hospodář má být hubený a zví-
řata tlustá). Druhá naše kobylka Josephine získala ve své kategorii 3. místo. V kate-
gorii mladý vystavovatel předvedla Rusalku Eliška Pišlová a Terezka Švejdová potom 
vodila Rusalku při zápisu do plemenné knihy. 
 Letos máme v plánu v červenci a srpnu uspořádat na naší jízdárně dětské jezdecké hry . 
 I když je ježdění individuálním sportem, je ochota pomoci a kolegiálnost k dalším 
jezdcům samozřejmostí. Společná láska ke koním sbližuje. Vzájemná výměna zkuše-
ností rozšiřuje vlastní vědění a ježdění ve skupině se stává větší radostí. Eva Kotyzová

XX. ročník šediváčkova longu 
 Více o něm v článcích uvedených v regionálním tisku a na webových stránkách závo-
du. Dva z nich jsme si dovolili otisknout.

Orlické hory budou opět patřit musherům
Ve dnech 26. a 30. 1. 2016 proběh-
ne jubilejní již 20. ročník jednoho 
z nejtěžších závodů psích spřežení 
v Evropě – Šediváčkův long. Do 
Deštného se na start závodu sjede 
tradičně kolem 700 tažných psů 
a více než 100 musherů z ČR, Ně-
mecka, Rakouska, Chorvatska, 
Maďarska a Polska, které čeká tra-
diční 240 km dlouhá etapová trať 
nevyzpytatelnou a krásnou příro-
dou Orlických hor. Lídrem závodu 
mezi českými účastníky je Roman 
Novotný z Příbramska, který 
ještě žádný ročník nevynechal 
a letos jej pojede tedy po dvacáté. 
Z úspěšných českých závodníků 
jmenujme dále Romana Habásko 
z Karlových Varů.
 Během rekordní souvislé řady 
19-ti ročníků závod vyrostl do 
podoby, která spolehlivě odolává 
krizovým jevům i nepřízni počasí. 
Závodníci jsou na tratích sledová-
ni zvláštní metodou, která dává 
organizátorům i návštěvníkům 
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přehled o průběhu závodu. Všichni zájemci mohou závod sledovat na jeho webových 
stránkách. Prestiž a oblibu závodu dokazuje i vysoká mezinárodní účast – na Šediváč-
kův long opakovaně jezdí desítky závodníků ze dvanácti států.
 Tento čtyřetapový závod psích spřežení na 240 km po hřebenech Orlických hor 
s jedním povinným přenocováním na sněhu je Mistrovstvím ČR v LONGu (dlouhá 
trať). Jde o jeden z nejtěžších závodů psích spřežení v Evropě a nejdelší závod v České 
republice. Je extrémní i převýšením – spřežení nastoupají během závodu více než 7000 
metrů. Šediváčkův long byl před deseti lety Mistrovstvím Evropy v LONGu i v MIDu 
a už dvanáct let patří do série čtyř extrémních závodů psích spřežení o titul IRON 
SLED DOG MAN. Další dva závody této série se konají v Rakousku a na Slovensku.
 Tradičně se začíná a končí v osadě Jedlová v obci Deštné v Orlických horách, ve 
spolupráci s níž se závod pořádá. Šediváčkův LONG nabízí ojedinělý zážitek závodní-
kům a jejich psům i divákům, organizátorům i sponzorům. Tento závod láká do toho-
to krásného kraje mnoho návštěvníků, kteří mají chuť okusit kouzla polárních světů, 
světa lidí vzdorujících mrazivému počasí a jejich věrných pomocníků psů. Je přede-
vším oslavou lidského a psího souznění, kamarádství a v neposlední řadě nádherné, ač 
drsné přírody zasněžených Orlických hor. Přijďte nasát atmosféru mrazivého Severu 
a dávného přátelství člověka a psa, nad kterou bdí ve věčných psích lovištích samotný 
Šediváček!
 Šediváčkův long je stále více monitorován četnými reportážemi a fotografiemi ve 
všech typech médií, tuzemských i zahraničních. Aktuální informace jsou dostupné na 
webových stránkách závodu (www.sedivackuv-long.cz). Z každého ročníku je zpraco-
váván profesionální filmový dokument. Závod, který by nemohl existovat bez obětavé 
práce dobrovolníků a bez žádoucí sponzorské podpory, nabízí ojedinělý zážitek závod-
níkům, psům, divákům, organizátorům i sponzorům.

Jubilejní Šediváčkův long zradilo počasí
 V Deštném v Orlických horách dnes odstartovalo do druhé etapy 86 účastníků dva-
cátého ročníku ŠEDiváčkova longu, věhlasného závodu psích spřežení. Včerejší první 
etapa, dlouhá 52 km, proběhla za prudkého oteplení, které negativně ovlivnilo kvalitu 
připravené trati. Výrazné oteplení značně poznamenalo sněhovou pokrývku, takže 
druhá etapa musela být zkrácena na pouhých 42 km. Dnešní dopolední déšť pak po-
škodil sněhovou pokrývku natolik, že musela být zrušena třetí i čtvrtá etapa závodu. 
Proto skončí XX. ročník Šediváčkova longu dnešní druhou etapou. 
 Zítra, v pátek 29. ledna od 10 hod., proběhne v osadě Jedlová slavnostní vyhlášení 
výsledků.  Všem závodníkům i dobrovolným pomocníkům je velmi líto, že nám počasí 
nepřeje. Těšíme se na XXI. ročník Šediváčkova longu, který se v Deštném v Orlických 
horách uskuteční od 24. ledna 2017. Zdroj: www. sedivackuv-long.cz  
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orlický maraton je již minulostí

 Na začátku března nastal den přeloženého termínu Orlického maratonu.  Letos ne-
byla sněhová situace příznivá, a proto musel být tradiční termín OM – první víkend 
v únoru přesunut, a to na 5.–6. 3. 2016. Na poslední chvíli napadl dostatek sněhu, ale-
spoň v nejvyšších polohách Orlických hor, který nám pomohl vytvořit krásný víkend 
pro 550 závodníků. Pro závodníky i příchozí bylo od firmy Volkswagen  přichysta-
né vyhřívané zázemí s možností se ohřát a převléknout. Závodníci mohli dále vyu-
žít profesionální mazací servis. Pro návštěvníky bylo v zázemí závodu (na Šerlichu) 
přichystáno občerstvení, mohli navštívit stánky se sportovním oblečením a firma 
ČEZ připravila stánek v podobě různých nafukovadel  s doprovodným programem. 
Po dětských závodech na 500 m, 1 km a 2 km klasicky byl pro děti připraven zábavný 
park pod vedením bývalého reprezentanta a mistra světa v běhu na lyžích Martina 
Koukala. 
 Organizační tým, skládající se nejen ze členů oddílu Wikov SKI Skuhrov nad Bě-
lou, se snažil udělat vše pro spokojenost každého příchozího. 
 Dostáváme kladné ohlasy, které nás velmi těší. Dostáváme však i negativní zprávy, 
za které jsme rádi, protože víme, co pro příště zlepšit, a tím udělat Orlický maraton 
ještě lepší a výjimečnější. Nestihli jste letos maraton a zaujal vás? Neváhejte a pozna-
menejte si, že první víkend v únoru 2017 bude v Deštném v Orlických horách pro Vás 
připraven 33. ročník Orlického maratonu. Wikov SKI Skuhrov nad Bělou
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PřejeZd orlických hor – tradiční Zimní setkání lesníků na běžkách

 Poslední únorový pátek na hřebeni Orlických hor byl zimní, slunečný, krásný. Při-
znejme – na poslední chvíli. Dlouho to vypadalo, že nám sněhové podmínky nebudou 
přát a závody se neuskuteční. Přesto se na Šerlichu sešlo, na jubilejním 40. ročníku Pře-
jezdu Orlických hor, 69 lesníků – lyžařů. Účastníci snad ze všech sfér napříč lesním 
hospodářstvím, státní, soukromé, obecní, OSVČ, studenti i rodinní příslušníci. Trasa 
do Orlického Záhoří tentokrát zůstala zapovězena, přeci jen sněhová peřina byla pouze 
v hřebenových partiích. Start i cíl byl v jednom místě, otočka trasy Pod Homolí, v místě 
zvaném „U Matky Boží“. I v této změně našli účastníci pozitivum – Ti pomalejší si chvá-
lili, že konečně viděli závodníky na čele závodu, když se proti nim vraceli z otočky k cíli. 
Na délce ubráno nebylo, naopak byla trasa těžší – kopcovitější. Celá strojově upravená 
s nádhernými výhledy z hřebenových partií Orlických hor. Výborné sněhové podmínky, 
pěkné stopy a tradičně dobrá organizace za strany SK Lesy Janeček a LS Rychnov nad 
Kněžnou byly odměnou všem, kteří neváhali věnovat svůj čas sportovně – společenské 
akci. Tradičně již byli tací, kteří dřeli do roztrhání těla a pak ti pohodovější, kteří si vý-
let po hřebenech náležitě „užili“. Ale nakonec se všichni sešli u guláše a byli společně 
oceněni za své úsilí. Vždyť nejde o heroický výkon, ale o setkání lesníků spojené se spor-
tovním vyžitím a udržení společné sounáležitosti a hrdosti patřící k lesnickému stavu.
 Kdo přijel – zažil, komu to nevyšlo – má šanci příští rok, kdy jste do Orlických hor 
zváni i Vy. JB
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co dělají mladí deštenští sjeZdaři

 Po delší odmlce se znovu ozýváme, abychom vás informovali o naší činnosti a úspě-
ších. V době, kdy o nás nebylo slyšet, jsme v žádném případě nezaháleli. Naopak, od 
května jsme pilně pracovali na zlepšování své fyzické kondice. Od jara až do Vánoc 
jsme se scházeli pravidelně dvakrát týdně na stadionu a později v tělocvičně v Dobruš-
ce, kde jsme zdokonalovali svou vytrvalost, rychlost, obratnost, koordinaci a sílu. 
O letních prázdninách proběhla také dvě týdenní soustředění, a to tradičně v Horní 
Malé Úpě v Krkonoších a na Šerlišském Mlýně na chatě Kačenka. Řada z nás se také 
během podzimu připravovala na sněhu na rakouských ledovcích a někteří už v létě jeli 
potrénovat do hal v Litvě či Francii.
 Nyní pomalu vrcholí naše závodní sezóna a většina závodů je už za námi. Rádi by-
chom se s vámi podělili o některé dílčí úspěchy. Začneme kategorií juniorů, kde ak-
tivně závodí Tomáš Klinský ml., Áďa Berkovcová a Lucka Rydlová. Tom a Áďa jsou 
členy juniorských reprezentačních výběrů České republiky. Tato skupina už trénuje 
převážně odděleně od mladších kategorií, často na jiných kopcích v ČR nebo v zahra-
ničí. Často se také účastní zahraničních závodů. Mezi jejich úspěchy můžeme zařadit 
3.místo Toma Klinského a 4.místo Ádi Berkovcové na mezinárodních FIS závodech 
dospělých v Albrechticích v Jizerských horách. Velkými úspěchy jsou také dva tituly 
mistra republiky mezi mladšími juniory, které Tom Klinský získal ve slalomu i v obřím 
slalomu v Bílé v Beskydech a 3.místo Ádi Berkovcové mezi juniorkami ve slalomu tam-
též. Vrchol sezóny v podobě Mistrovství ČR dospělých však naše juniory teprve čeká. 
Uskuteční se na začátku dubna ve Špindlu.
 V kategorii žactva máme dvě výkonnostní skupiny. Ti zdatnější se pravidelně účast-
ní republikových závodů, druhá skupina bojuje o dobrá umístění v závodech seriálu 
Pohár Orlických hor 2016 a účastní se závodů krajské úrovně. Dva naši závodníci, 
Denisa Jansová a Roman Morávek, byli za své výkony v minulé sezóně nominováni 
k reprezentaci Královéhradeckého kraje na Zimní olympiádě dětí a mládeže, která 
se uskutečnila v druhé polovině ledna na Klínovci. Deniska zde zaznamenala velký 
úspěch v podobě bronzové medaile, kterou vybojovala pro Královéhradecký kraj ve 
slalomu. Deštenský závodník Filip Górski se účastnil mezinárodních závodů žactva 
Skiinterkritérium v Říčkách v O. h., kde však reprezentoval své rodné Polsko. Roman 
Morávek pak sbíral zkušenosti na zahraničních žákovských závodech v Pyrenejích 
v ministátečku Andorra. V závodech Poháru Orlických hor se některým našim závod-
níkům velmi daří. Eva Morávková si připsala na své konto jedno vítězství v Červené 
Vodě a dvě druhá místa na domácím kopci v Deštném a také na Dolní Moravě mezi 
staršími žákyněmi. Ve stejné kategorii jednou také zvítězila Anča Doksanská, a to 
v Čenkovicích. Denisa Jansová jednou zvítězila mezi mladšími žákyněmi na domácím 
kopci v Deštném. Bára Šormová jednou obsadila v mladších žákyních druhou příč-
ku na Dolní Moravě. Eva Morávková je zatím průběžně celkovou vedoucí závodnicí 
ve starších žákyních a Bára Šormová drží celkovou třetí příčku v průběžném pořadí. 
Uvidíme, jak dopadne konečné zúčtování ve finálovém závodě v Říčkách v O. h.
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 Naši nejmladší závodníci kategorie přípravky a předžactva taktéž bojují o medai-
le v Poháru Orlických hor, ale zároveň se pravidelně účastní závodů republikového 
seriálu Head Cup 2016. V Poháru Orlických hor si mezi předžáky velice dobře vede 
Matyáš Nebeský, který po třech vítězstvích v Červené Vodě, Čenkovicích a Deštném 
a po třetím místě na Dolní Moravě má již jisté celkové vítězství. Matyášův mladší bratr 
Tobiáš je zatím na průběžném čtvrtém místě v kategorii přípravky, ale má ještě mož-
nost zabojovat o celkovou bronzovou příčku. Ema Hejduková si díky vítězství v Dešt-
ném a dvěma třetím místům v Červené Vodě a na Dolní Moravě v kategorii přípravky 
– dívky drží průběžnou stříbrnou příčku. Ve finálovém závodě v Říčkách se pokusí tuto 
pozici obhájit. Výborně si vede také Terezka Švejdová, která začala závodně lyžovat 
teprve v minulém roce, přesto obsadila průběžnou desátou příčku ve stejné kategorii 
jako Ema, a to v silné konkurenci více než 60 děvčat. Ani ve velmi náročných a silně ob-
sazených závodech seriálu Head Cup 2016 se deštenští závodníci neztratili. Ema He-
jduková zatím zaznamenala největší úspěch na Medvědíně, kde se umístila dvakrát na  
6. místě v přípravce. Jinak se pravidelně umísťuje na pozicích mezi 9. a 15. místem. 
 Na Medvědíně se nejlépe dařilo také Matyáši Nebeskému, který obsadil v silné kon-
kurenci předžáků 10. místo, přičemž se jinak pohybuje kolem 15. místa. Také jeho bra-
tru Tobiášovi závody na Medvědíně sedly, což potvrdil 9. místem v přípravce. Nejlépe 
se mu však dařilo v Černém Dole, kde vybojoval v jednom závodě bronz a ve druhém 
skončil těsně pod stupni vítězů na 4. místě. V Černém Dole se povedl závod i Terce 
Kráčmerové, která zde obsadila výborné 6. místo v předžákyních. Za zmínku také stojí 
vynikající 9. místo Olivera Forejtka v kategorii přípravky v Peci pod Sněžkou, který si 
na závod „odskočil“ ze svého hlavního sportu – ledního hokeje. 
 Seriálu Head Cup se pravidelně účastní nejlepší malí lyžaři z celé republiky a v jed-
notlivých kategoriích předžactva je v každém závodě 60–80 závodníků, v kategoriích 
přípravky je pak konkurence ještě větší, neboť zde pravidelně startuje 80-100 závodní-
ků v každé z kategorií. Proto jsou chvályhodné i výsledky Adama Cuthberta, který se 
sice umísťuje mezi 40. -50. místem, avšak závodí až s o 3 roky staršími chlapci. Ve svém 
ročníku (2009) je nejlepší. To je jistě velkým příslibem do budoucna.
 Stalo se již tradicí, že každý rok náš oddíl pořádá jeden ze závodů seriálu Pohár Or-
lických hor. Nejinak tomu bylo i letos. Závod se úspěšně uskutečnil v polovině února 
a zúčastnilo se ho 220 dětí. 
 Pokud také milujete tento krásný sport a chcete, aby se mu vaše děti věnovaly a třeba 
také jednou bojovaly o medaile, ale hlavně aby trávily spoustu krásných chvil v bezva 
partě dětí na čerstvém vzduchu, neváhejte nás kontaktovat (kontakt: Radka Jakoub-
ková na www.tjdestne.cz). Nebráníme se rozšiřování svých řad. Naopak, dveře do na-
šeho oddílu jsou otevřené dokořán. Přijímáme děti narozené v roce 2011 a starší. 
 Radka Jakoubková

  



46

fotbal

 Naše zimní příprava letos začala poněkud dříve, než jsme byli 
zvyklí, a to už v měsíci únoru. Koncem února jsme se sešli (i když 
ne v tak silném počtu) jednoho sobotního dopoledne, na předem do-
mluvený výšlap na běžkách, směr Masarykova Chata –Velká Deštná.
 Tento výšlap byl pro všechny členy týmu příjemným zpestřením 
zimní přípravy. I přes několik malých krkolomných pádů, jsme 
všichni dosáhli vysněného cíle Velké Deštné, kde jsme se po zásluze 
občerstvili. Zpáteční cestu jsme vyšperkovali pro některé z nás ná-
ročným sjezdem, i  za použití stylu „kdo  pluží vyhraje“. 

 Další tréninkové jednotky budeme mít (i díky sněhovým podmínkám na místním 
hřišti) na sesterském hřišti v Novém Městě nad Metují.
 Poté nás čekají tři přátelská utkání s celky SK Babí u Náchoda (12. 3. hřistě UMT N. 
M. n. M.), Sokol Třebeš B (19. 3. UMT Slavia HK), Křivice (27. 3. Křivice tráva).
 Celá jarní příprava před sezonou bude spět k našemu jedinému a dost zásadnímu 
cíli,  a to naladit se na nadcházející jarní sezónu, ve které chceme postoupit do vyšší 
třídy, konkrétně do krajské B třídy.
 K tomu cíli nám dopomůže tým poskládaný především z hráčů, kteří odehráli pod-
zimní část sezony.
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 Nováčky v týmu budou Petr Hronovský (hostování z FK Náchod), Jakub Hájek 
(přestup ze Start Ohnišov), odchod Václav Balek (přestup do Start Ohnišov).
 Tímto bych chtěl jménem celého realizačního týmu popřát všem hráčům, aby se fot-
balem bavili, a všem našim fanouškům, aby byli naopak baveni  naši hrou. 

SOBOTA 2.4. 16:30 Voděrady A DEŠTNÉ V O. H.

SOBOTA 9.4. 16:30 DEŠTNÉ V O. H. 1. FC Rokytnice

SOBOTA 16.4. 17:00 Javornice A DEŠTNÉ V O. H.

SOBOTA 23.4. 17:00 DEŠTNÉ V O. H. Kostelecká Lhota A

SOBOTA 30.4. 17:00 Slatina DEŠTNÉ V O. H.

SOBOTA 7.5. 17:00 DEŠTNÉ V O. H. Petrovice

SOBOTA 14.5. 17:00 Žďár DEŠTNÉ V O. H.

SOBOTA 21.5. 17:00 DEŠTNÉ V O. H. Vamberk A

NEDĚLE 29.5. 16:00 České Meziříčí B DEŠTNÉ V O. H.

SOBOTA 4.6. 17:00 DEŠTNÉ V O. H. Přepychy

SOBOTA 11.6. 14:00 Křivice DEŠTNÉ V O. H.

SOBOTA 18.6. 15:00 DEŠTNÉ V O. H. Častolovice

 Daniel Fidler

borec na konec
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Deštník – zpravodaj obce Deštné v Orlických horách
Periodický tisk územního samosprávného celku.

Registrován Ministerstvem kultury ČR pod reg. č. MK ČR 11921
Vychází 4× ročně, náklad jednoho vydání je 300 kusů.

Uzávěrka tohoto vydání byla 15. února, uzávěrka dalšího čísla je 15. května 2016.
Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora 

a nemusí vyjadřovat postoje vydavatele!
Redakční rada: Ing. Jiří Beran (JB), Mgr. Lucie Havrdová (LuHa), 

Alena Křížová (AK), Lenka Zábranská (LZ).
Adresa: Obecní úřad, 517 91 Deštné v Orlických horách č. 61

tel.: 494 663 193, fax: 494 663 187
e-mail: obec.destne@onet.cz

cena: 15 Kč

Foto na titulní straně:
Divadelní spolek Kačenka a děkovačka krimikomedie Paní Fantomasová se zlobí.

Poznáváte ho? foto: LZ



Provozovatel vodovodů a kanalizací - 
Deštné v Orlických horách nabízí:

– realizace vodovodních a kanalizačních přípojek
– realizace septiků, žump, lapolů  a ČOV
– realizace úpraven podzemní vody na vodu pitnou,
 včetně úpravy tvrdosti
– realizace podzemních vrtů včetně vystrojení 
 k zásobování pitnou vodou
– odběr a laboratorní rozbor odpadní a pitné vody
– zkoušky vodotěsnosti nádrží a potrubí
– zpracování provozních řádů vodovodu, kanalizace a ČOV
– likvidace odpadních vod ze septiků a žump feka vozem

Sídlo:
Pražská třída 47/151, 500 04  Hradec Králové

Provozovna:
Jaroměř, Hořenice 45, 551 01

Tel. +420 491 433 057, mobil: +420 721 990 748
E-mail: vodaczservice@vodaczservice.com

Web: www.vodaczservice.com

 Zajišťování revizí
 Máte provedeny revize vyhrazených technických zařízení 

 dle aktuální legislativy?

 Hlídáte si zákonem stanovené lhůty?

 Pr Pr P ovádí vám je osoba, která k tomu má oprávnění?rovádí vám je osoba, která k tomu má oprávnění?r

 Ví Ví V te jaké jsou vaše zákonem stanovené povinnosti?íte jaké jsou vaše zákonem stanovené povinnosti?í

 Ty Ty T to starosti převezmeme yto starosti převezmeme y
 a zajistíme vše co je třeba v oblasti:
� revizí, kontrol a čištění komínů

 � revizí plynových zařízení a tlakových nádob
 � revizí elektro zařízení, spotřebičů a hromosvodů
 � revizí hasicích přístrojů a hydrantů
 � revizí a kontrol sportovních zařízení a dětských hřišť
 � požární ochrany a BOZP

 Právní služby
 Zastupování u Rozhodčího soudu
 Řešení pohledávek po splatnosti

 Pojišťovací makléř - pojištění

 Sjednání všech druhů pojištění firem a občanů
 Likvidace škod z pojištění
 Právní zastupování klienta při řešení sporů s pojišťovnami

Hradec Králové  500 02, Škroupova 957
Tel.:  495 534 455

www.proconsulting.cz

Smluvní partner obce Deštné v Orlických horáchrlických horách

Muzeum
archeologického experimentu 

v Uhřínově pod Deštnou 
a Archeologický skanzen 

Villa Nova Uhřínov

Vás zvou 
k návštěvě

Květen-červen, 
září-říjen: 
sobota 9:00-17:00 
neděle 9:00-15:00
Červenec-srpen:
denně od 9:00-17:00

Kontakt: 
villanova@seznam.cz, www.villanova.cz

+420 602 936 946

Zastupování před stálým Rozhodčím soudem 
při Hospodářské komoře ČR a Agrární komoře ČR.

Usilujeme o vytváření podmínek pro ochranu přírody 
v lokalitě Velká Deštná včetně ochrany přírody 

v oblasti hřebenů Orlických hor.

Realizujeme činnost pro rozvoj turistického ruchu 
v dané oblasti včetně preventivní činnosti a posky-
tování první pomoci návštěvníkům dané lokality.

Provozujeme turistickou útulnu pod vrcholem
Velké Deštné.

S P O L E K 
V E L K Á  D E Š T N Á

GEODETICKÉ PRÁCE
MICHAL ČERVINKA

WWW.GEODEZIECERVINKA.CZ

Hláska 36, 51601 Rychnov nad Kněžnou
Telefon: 608 135 850

e-mail: cervinka@geodeziecervinka.cz
Nabízíme: geometrické plány, vytyčování vlast-
nických hranic pozemků, geodetické práce pro 
výstavbu, práce pro obce a města a další služby. 

lyžařský vlek – sauna – krytý bazén – hřiště
rožnění – možnost autobusové dopravy – stravování

Deštné v Orlických 
horách

tel.: 494 663 246, 
733 375 040

www.ubytovani-destnecz.cz
penzionverner@seznam.cz

PENZION 
VERNER

Je  t u  k r á s n ě  i  k d y ž  p r š í !
DEŠTNÉ V ORLICKÝCH HORÁCH

5.–7. 8. 2016

 XXV. ROČNÍK 
TAVENÍ SKLA DŘEVEM



Z P R A V O D A J   O B C E

Deštné v Orlických horách

1
Vás zve k návštěvě 

Kačenčiny pohádkové říše
www.orlickehory.eu
kacenka@destne.info

r o č n í k
2 0 1 6

INTERNET
- levné připojení k internetu od 190,- Kč měsíčně včetně DPH
- možnost denního tarifu: 25,- Kč pouze za den, který jste na internetu
- zkušební měsíc zdarma
- v ceně prostor pro webovou stránku 1GB, PHP, mySQL

TELEFON
- internet + telefonní linka v ceně internetu s výhodným voláním
- samostatná telefonní linka bez internetu za 50,- Kč měsíčně
- možnost zachování stávajícího telefonního čísla

+420 492 601 600
web: www.onet.cz
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